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OBČINSKA KONFERENCA ZSS O OCENI IN 
REZULTATIH JAVNE RAZPRAVE

0 OSNUTKU 
ZAKONA O 
ZDRUŽENEM DELU 
TER O BODOČIH 
NALOGAH NA TEM 
PODROČJU

Občinska konferenca ZSS Ljubljana Vič Rudnik je dne 16. 9. 1976 povzela 
P0*^ in rezultate javne razprave o osnutku ZZD s tem, da je to zaključno de- 
tfnje za pripravo predloga zakona ZZD, ki ga bo sprejela skupščina SFRJ.

Konferenca, ki je zasedala v frontni sestavi: delegati občinskega sveta ZZS, 
, ani sekretariata občinskega političnega aktiva za vodenje in organizacijo 
Javnc r“zprave, predsedniki OOS in KOOS, delegati družbeno političnih or- 
Sanizacij občine, člani predsedstva SOB Ljubljana Vič Rudnik, delegati SIS, 

’ društev (vsi navedeni pa so v svojih sredinah že predhodno razpravljali o 
^'eku in rezultatih javne razprave), je soglasno sprejela več zaključkov in 

ePpv' ki izhajajo iz podane sklepne politične ocene razprave, poročila o po-
leku in rezultatih javne razprave ter na podlagi razprave na sami konferenci.

J^lugati so ugotovili, da je bila javna razprava o tem zakonskem osnutku v
občini uspešno opravljena in da so v njej množično sodelovali delovni ljudje in
bčani s tem, da so se seznanjali z osnutkom, o njem razpravljali in postavljali 
P *sanja ter dajali pripombe in sprcminjevalne ali dopolnilne predloge ter 

'zirali obstoječo samoupravno organiziranost ter tako s svojim pozitivnim 
'^josom pomembno prispevali k nadaljnjemu razvoju uresničevanja ustavne
Čebine samoupravljanja in druge družbene preobrazbe.
sni 3 znanje so bde sprejete vse predložene pripombe in predlogi (razen dveh 
v.|0Snib pripomb) in posredovane republiški konferenci ZSS, da jih le-ta 

luči v zbir slovenskih pripomb in predlogov k osnutku ZZD.
^ktivnosti za analiziranje in ocenjevanje stanja samoupravnih razmer in or- 

^'nrnja, ki so bile v času javne razprave, morajo prerasti v vseh OZD in 
'Stih v stalno obliko dela njihovih političnih in samoupravnih dejavni-fkuPno: 

kov 
ZPraven'm l‘tmec* sk'ePov je konferenca obvezala vse organe DPO, samou- 

osnnit 'n Pos,ovne organe vseh tistih,OZD. KS in SIS, ki javne razprgve o 
nj u *akona ter ocene samoupravne organiziranosti še niso opravile, ali je 
tau . °'tončali v smislu sprejefih akcijskih programov in navodil, da to storijo 

J’ najkasneje pa do 15. oktobra 1976.v ......
bi| sk'eP je bila podana tudi zahteva, da politični aktivi v OZD, v katerih ni 
an .. celoti ali pa je le formalno in nepopolno opravljena javna razprava in 
kj. a’ ugotove odgovornost za neizpolnitev te pomembne družbene naloge, 
'h da * ne‘zvr^‘tev predstavlja neizpolnjevanje družbenih in delovnih dolžnosti 

Pfedlagajo samoupravnim organom konkretne ukrepe za posameznike.

Oprave NA REFERENDUM V POLNEM RAZMAHU

21- NOVEMBRA - 
^A SAMOPRISPEVEK

n' l)Ud'c 'n °bčani vseh ljubljanskih občin sc bomo v kratkem z refe- 
kradnj0 I /V drilg'č odločali za samoprispevek, s katerim bomo reševali iz- 
^ga Joj . Uz”eno pomembnih objektov za potrebe otroškega varstva, osnov- 

^Ijuh t' ' zdravstva in domov za upokojence.
'bh šol,,^. 11U’da j® bilo zlasti v zadnjih letih zgrajenih veliko vrtcev in osnov- 

vedn nU>rcrno pokriti vseh potreb, ki so iz dneva v dan večje. 
i ^bovanj. ^ vse Prevcč predšolskih otrok, ki so brez varstva in sami zaprti v 
'raj^ni v" UrC 'n Ure ^akaj°' da se s,arS' vrnejo z dela. Kako so ti otroci pri- 
Vju i, !nlc'cktualnem, socialnem, čustvenem in dostikrat tudi v telesnem 

Jolaifl- ° T>ovedo tovarišice, ki te otroke sprejmejo v osnovne šole. Z no- 
vrtci želimo ustvariti kar najboljše pogoje za zdrav razvoj naših

OBVESTILO BRALCEM!

y

otrok, za oblikovanje samostojnih, kritičnih, delovnih ljudi, ki bodo sposobni 
in pripravljeni nadalje razvijati našo socialistično samoupravno družbo in se 
vključevati v skupne napore za naš še lepši jutrišnji dan.

Težave z zdravstvu so znane vsem. Čakanje na nujno potrebno posteljo v 
bolnišnici se lahko usodno zavleče, preredka mreža zdravstvenih domov in 
ambulant ustvarja gnečo v prenatrpanih čakalnicah, zdravstveno osebje pa 
dela v skrajno slabih pogojih.

Domovi za upokojence in ostarele so redki. Mnogi zaman čakajo na miren, 
udoben kotiček, kjer bi bili varni, kjer bi jim nudili vso potrebno nego in 
pomoč, kjer bi dobili sebi primerno družbo in ne bi bili tako osamljeni.

Vseh teh težav in potreb se zavedamo in jih skušamo reševati. Marsikaj smo 
že storili. Ponosni smo na številne nove prostorne in svetle šolske objekte in 
otroške vrtce, ki so bili zgrajeni s prvim samoprispevkom. V njih utripa živl
jenje od zgodnjih jutranjih ur pa do poznih večernih ur, ko najmlajše zamen
jajo mladinci in odrasli občani. Ti objekti postajajo kulturna in športna sre
dišča v kraju, še več — družbeni centri, kjer imajo poleg učencev možnost ak
tivnega delovanja vsi občani.

Težko je opisati radostne občutke, navdušenje nad zmago in ponos, ki pre
žema vse ob slavnostnih otvoritvah. V trenutku, ko prerežemo trak in izročimo 
objekt v uporabo, so poplačani in pozabljeni vsi vloženi napori. Solidarnost de
lovnih ljudi in občanov je neštetokrat poudarjena. Prav v takih trenutkih so 
bile vedno izrečene pobude številnih občanov, da je treba s takim načinom zbi
ranja sredstev nadaljevati tudi v prihodnje. To je najbolj učinkovita, že večkrat 
preizkušena metoda. Tako so bili zgrajeni vsi zadružni domovi, marsikatera 
krajevna skupnost je tako dobila vodovod, elektriko, kanalizacijo, tako smo 
gradili kulturne domove, ceste in druge družbene objekte.

Odločitev za program, ki ga bomo uresničevali s samoprispevkom, je re
snično odraz visoke zavesti in interesa velikega števila občanov za hitrejše re
ševanje teh vprašanj. Občinska konferenca SZDL je vse pobude občanov in

Z'

družbeno političnih organizacij analizirala ter pristopila skupno z MK SZDL k 
pripravam za neposredno glasovanje za samoprispevek H.

Priprave za referendum so v naši občini že v polnem teku. Vsa aktivnost v 
krajevnih skupnostih, organizacijah združenega dela, družbenopolitičnih or
ganizacijah, društvih in drugje poteka usklajeno in je podrobno načrtovana.

Pričakujemo, da bodo vsi delovni ljudje in občani po svojih močeh prispeva
li, da bo referendum 21. novembra letos čim bolj manifestativen, odraz želja in 
zahtev po hitrejšem reševanju otroškega varstva, šolstva, zdravstva ter social
nega varstva. To je pomembna družbena akcija, o kateri mora resnično vsakdo 
razmišljati, se o njej pogovarjati in se zanjo odločiti. Gre za mobilizacijo veli
kih sredstev, ki zbrana in namensko porabljena pomenijo za območje ljubljan
skih občin poleg 50 objektov iz I. samoprispevka še 49 novih.

Kdor hoče, gotovo lahko tudi v takem načinu zbiranja sredstev vidi slabosti 
in mu oporeka. Vendar le tako stojimo na realnih tleh in lahko v kratkem času 
rešimo najbolj žgoče probleme.

FRANC MALOVRH

SAMOPRISPEVEK II
Mestna skupščina je na 25. seji sprejela osnutek sklepa o 

razpisu referenduma za uvedbo samoprispevka na območju 
občin Ljubljane. Po predlogu programa bomo na Viču dobili 
v naslednjih petih letih 13 objektov v vrednosti 294,544.000 
din. Skupna investicijska vrednost vseh 49 objektov v Ljub
ljani znaša po cenah iz lanskega decembra 1,283.967.000 
din, od tega bomo s samoprispevkom zbrali 879 milijonov 
din, preostali znesek pa bodo prispevale SIS otroškega var
stva, zdravstva, pokojninskega in invalidskega zavarovanja in 
stanovanjske skupnosti. O predlogu sklepa bo skupščina 
mesta razpravljala 28. t.m. na 26. seji.

S. D.

OBČANI!
V vseh krajevnih skupnostih in delovnih organizacijah se vr

stijo zbori občanov in delovnih ljudi, kjer razpravljamo o pro
gramu in pripravah na referendum o samoprispevku 11 v Ljubl
jani.

NA OBISKU V 
POBRATENI OBČINI

Tridcsetčlanska delegacija naše občine, v kateri so bili poleg predstavnikov 
občinske skupščine in izvršnega sveta ter družbenopolitičnih organizacij tudi 
pionirji osnovne šole Vlado Miklavc iz Vrhovcev in večja skupina kmetov- 
kooperantov ter predstavnikov delovnih organizacij, se je 17. septembra ude
ležila občinskega praznika pobratene občine Lajkovac. Ob tej priložnosti so se 
naši predstavniki pogovarjali tudi v nekaterih krajevnih skupnostih in delovnih 
organizacijah. Tako so sklenili, da bi se pobratili dve krajevni skupnosti in sicer 
Turjak in Valjevska kamenica. V tem kraju se je namreč rodil narodni heroj 
Zdravko Jovanovič, ki je v času NOB padel v bližini Turjaka.

Med svojim bivanjem so bili naši občani izredno lepo in prisrčno sprejeti. >a 
kar se svojim gostiteljem še posebej toplo zahvaljujemo, saj so jim omogočili 
tudi ogled številnih kulturnih in zgodovinskih znamenitosti.

ZAČELA SE JE 
AKCIJA 

GOLO 1976
V prisotnosti številnih krajanov Golega, Skrilj in okoliških krajev, 

borcev Šercerjeve in Ljubljanske brigade, med katerimi sta bila tudi 
Bojan Polak-Stjenka — prvi komandant udarne brigade Ljubo Šercer, 
in prvoborec Hinko Bratuž-Oki, predstavnikov JLA ter občinskih in 
mestnih družbenopolitičnih organizacij, je poveljnik delovne brigade 
šolskega centra RSNZ Drago Papič 25. septembra podal raport pred
sedniku občinske skupščine Viliju Beliču, da se akcija Golo 1976 lahko 
prične.

»Izgradnja vodovoda v tej krajevni skupnosti v dolžini 11 km pred
stavlja v tem trenutku ne samo obveznost Ljubljančanov, in še posebej 
občine Ljubljana Vič-Rudnik. temveč tudi moralno dolžnost do teh 
krajev in vasi, kjer so se v času NOB ustanavljale prve udarne brigade. 
Sama akcija, v kateri bodo sodelovali poleg gojencev šolskega centra 
RSNZ tudi pripadniki JLA ter mladinska delovna brigada naše OK 
SZDL ter krajani sami, je hkrati zopet eden izmed ponovnih dokazov 
solidarnosti in vzajemne pomoči naše družbene skupnosti.«

S temi besedami in najboljšimi željami, da bo akcija resničen odraz 
požrtvovalnosti in tovarištva vseh brigadirjev, je Vili Belič otvoril akci- 
jo.

Akcijo »Golo 1976«, so pravzaprav začeli kadeti, miličnice in 
miličniki pripravniki. Točno ob 9. uri zjutraj so ob žvižgu piš
čalke zamahnili s krampi.

Teren sicer res ni bil lahek, je skalnat, pa vendar z dobro voljo 
in trdno pripravljenostjo se da premagati vsako oviro. Tako 
pravijo gojenci šolskega centra RSNZ, ki bodo izkopali traso v 
dolžini 2800 metrov.

Z izgradnjo Sega vodovoda bo tako omogočena tudi krajanom 
Golega, Škrilj in šestih okoliških zaselkov preskrba s tekočo 
pitno vodo.
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POLOŽEN TEMEUNI 
KAMEN ZA NOVO 
SOSEKO TRNOVO

Predsednik skupščine samoupravne stanovanjske 
skupnosti dr. Marko Vakselj je 21. septembra v prisotno
sti številnih predstavnikov družbenopolitičnega življenja 
naše občine in krajanov Trnovega položil temeljni kamen 
za novo stanovanjsko sosesko Trnovo. Obsežen projekt 
obsega izgradnjo 1214 stanovanjskih enot ter številne 
spremljajoče objekte, kot so razdelilni transformator, 
družbenopreskrbovalni center, vzgojnovarstveni zavodi, 
osnovna šola, poslovno-tehnični lokali, rekreacijske po
vršine in ostalo.

Načrtovanje te soseske je zorelo domala enajst let in 
sama arhitektonska zasnova je sad dela ekipe Ljubljan
skega urbanističnega zavoda pod vodstvom inž. Remsa 
ter oddelka za gradbene in komunalne zadeve naše obči
ne. Objekte bo gradilo gradbeno podjetje Tehnika.

Prav sedaj pa je v pripravi poseben samoupravni spora
zum o gradnji te soseske z vsemi družbenimi in strokov
nimi dejavniki, ki bodo pri gradnji »novega Trnovega« 
sodelovali

Temeljni kamen za novo sosesko je položen

POMOČ POSOČJU

SOLIDARNI TUDI OB 
PONOVNI NESREČI

Kot vsi delovni ljudje v Sloveniji smo se tudi v naši ob
čini odzvali pozivu RK SZDL za solidarnostno pomoč 
prizadetim v Posočju. Poleg pomoči v materialu, ki je bil 
poslan v Posočje takoj po potresu, smo sprejeli tudi po
budo RS ZSS, da namenimo enodnevni zaslužek kot soli
darnostno pomoč prizadetim ob potresu v Posočju. 
Enodnevni zaslužek vseh zaposlenih v naši občini znaša 
3,103.826,00 din, zbrano pa je bilo 3,393.414,00 din ali 
za 9 % več od predvidene vsote. Skupaj zbranih sredstev 
pa je bilo 4,233,765,30 din.

Tudi ponovni katastrofalni sunki 11. in 13. septembra 
1976 so pokazali, kako globoko je zakoreninjena v nas 
ideja solidarnosti. Ze takoj po potresu 14. septembra so 
začela prihajati na OS ZSS Ljubljana Vič-Rudnik obve
stila, da so se delovni ljudje na zborih odločili za dodatno 
solidarnostno pomoč Posočju. Delovne organizacije, ki so 
sklenile dodatno pomagati prizadetim v Posočju in so o 
tem obvestile OO ZSS Ljubljana Vič-Rudnik, so:

TO /IL, OS Bičevje, Center za socialno delo, Sloveni
jales TOZD lesni in gradbeni materiali, Tobačna tovarna, 
Iskra commerce-servis Rožna dolina, GG TOZD Meha
nizacija, Pedagoški inštitut. Zavod za slepo in slabovidno 
mladino, Utensilia, KIP, IGO, Čevljarstvo Zmaga, Tapet
ništvo in mizarstvo Ig, Uprava SOb Lj. Vič-Rudnik, Hoja. 
Naštete delovne organizacije so prispevale enodnevni za
služek. Dvodnevni zaslužek so prispevali: Komunalno 
podjetje Vič, Angora in delavci, zaposleni v družbenopo
litičnih organizacijah občine Ljubljana Vič-Rudnik. Me
talurški inštitut je poleg enodnevnega zaslužka prispeval 
še nagrado, ki jo je kolektiv prejel ob dnevu samoupravl
javcev. Sredstva, namenjena za izlet, so namenile za Po
sočje naslednje delovne organizacije: Lj. mlekarne 
TOZD Trgovina, Iskra Horjul (in še polovico dnevnega 
zaslužka). Inštitut Milan Vidmar. Pomoč v materialu pa 
so prizadetim ob potresu nakazali: BF TOZD Veterinar
stvo, Inštitut za celulozo in papir in ZKGP Kočevje Ve
like Lašče.

Srede va, zbrana v dodatni solidarnostni akciji, znašajo 
925.472,35 din. Smatramo pa, da ta vsota še ni dokončna, 
saj ve. jetno v-e OZD še niso poslale obvestil o dodatni 
solidarnostni pomoči prizadetim v Posočju.

OBIJAMO RAVNANJE 
AVSTRIJSKIH OBLASTI

PROTESTNO PISMO
r----------------------------------------------------------------n

Delavci združenega dela kovinske industrije 
Ig pri Ljubljani, kolektiv kazensko poboljševal
nega zavoda Ig ter obrtne delavnice Golovec-Ig, 
zbrani na protestnem zborovanju dne 15. 9.
1976 obsojamo avstrijske oblasti, da 21 let po 
tem, ko smo podpisali državno pogodbo, ne ure
sničujejo člena 7 in hočejo s preštevanjem razna- 
roditi slovensko manjšino na Koroškem in ugo
toviti, kje na Koroškem Slovencev ni več.

Delavci Kovinske industrije Ig, kazensko po
boljševalnega zavoda Ig ter obrtnih delavnic 
Golovec-Ig podpiramo in stojimo na strani naše 
manjšine v njenih pravičnih zahtevah za priz- 
navo njene pravice iz člena 7 državne pogodbe.

Za delavec kolektiva »KIG« pri Ljubljani, 
KPD Ig ter obrtne delavnice Golovec-Ig

Predsednik izvršnega 
odbora sindikata: 
Vinko Kcršmanc

_________________ Marija Moškrič ^

Tako kot delavci Kovinske industrije Ig, Kazensko po
boljševalnega zavoda Ig ter obrtne delavnice Golovec-Ig 
naši delovni ljudje in občani s številnih zborovanj in se
stankov pošiljajo na veleposlaništvo republike Avstrije 
pisma, v katerih izražajo ogorčenje nad odločitvijo av
strijske vlade o preštevanju slovenske manjšine. Poslali so 
jih med drugim delegati, zbrani na problemski konferen
ci, posvečeni razpravi o osnutku zakona o združenem 
delu, mladinci, zbrani na svoji volivni konferenci, učenci 
in kolektivi osnovnih šol Vič in Horjul...

Na Turjaku so odkrili spominsko ploščo padlim 
borcem Prešernove brigade

TURJAK 
19. SEPTEMBRA

Odkrita spominska plošča v spomin 
padlim borcem Prešernove brigade

V počastitev krajevnega praznika in ob 33. obletnici 
zmagovite bitke Prešernove brigade na Turjaku so kra
jevne skupnosti in družbenopolitične organizacije Tur
jak, Velike Lašče in Rob ter odbor Prešernove brigade 
pripravile spominsko proslavo.

Proslave na Turjaku so se udeležili nekdanji borci Pre
šernove brigade, teritorialne enote, mladinska pohodna 
enota »Ljubo Šercer« občine Ljubljana Vič-Rudnik in 
enote civilne zaščite.

Gost na proslavi je bil poveljnik za splošni ljudski 
odpor SRS, general-polkovnik Rudolf Hribernik-Svarun. 
Slavnostni govornik pa je bil nekdanji komisar Prešer
nove brigade Ivan Franko-Iztok, ki je prisotnim orisal ra
zvoj in rast brigade, kot tudi vojaško-politični položaj v 
Sloveniji jeseni 1943. leta. Med drugim je tudi dejal: 
»Prešernova brigada je bila ustanovljena 12. julija 1943 v 
Davči. Kmalu po ustanovitvi je na Zirovskem vrhu doži
vela hud poraz. Po tem porazu se je premaknila na Do
lenjsko, kjer se je skupaj z drugimi slovenskimi narod
noosvobodilnimi brigadami borila proti Italijanom in 
domačim kvislinškim izdajalcem. Dne 13. 9. 1943 se je 
spopadla z belogardisti, utrjenimi v Turjaškem gradu. Ta 
pomembna zmaga je pomenila odločilni preobrat za bri
gado tako v materialnem, še bolj pa v moralno-političnem 
smislu. Ob tej priložnosti se je tudi preimenovala v 7. slo
vensko narodnoosvobodilno udarno brigado Franceta 
Prešerna.«

Slavnostni govornik je tudi poudaril, da je samoupravni 
socializem postal nespremenljiva in končna realnost, utr
jena v zakonih in ustavah SFRJ in SRS, ki omogoča de
lovnim ljudem in občanom enakopravno in tvorno sode
lovanje pri upravljanju gospodarskih in družbenih zadev.

Predsednik zbora krajevnih skupnosti skupščine občine 
Ljubljana Vič-Rudnik, Niko Valjavec, je poleg slavne in 
težke poti Prešernove brigade poudaril potrebo po hitrej
šem ekonomskem in družbenem napredku krajevnih 
skupnosti tega dela občine.

Komisar mladinske pohodne enote prvega bataljona 
slovenske narodnoosvobodilne udarne brigade »Ljubo 
Šercer« je podal poročilo o njenih opravljenih nalogah, 
poveljnik enote pa je podelil priznanja zaslužnim pohod
nikom irf organizatorjem pohoda.

S prireditve 33. obletnice pomembne zmage Prešer
nove brigade so poslali predsedniku republike tovarišu 
Titu pozdravno pismo, v katerem med drugim piše, da 
smo trdno odločeni braniti pridobitve naše samoupravne 
socialistične skupnosti in nadaljevati pot, ki je začrtana v 
novi ustavi.

Protestno pismo zoper narodnostno zatiranje koroških 
Slovencev in gradiščanskih Hrvatov so poslali na amba
sado republike Avstrije v Beograd. V spomin borcem 
Prešernove brigade pa je predsednik skupščine občine 
Ljubljana Vič-Rudnik Vili Belič odkril spominsko ploščo.

F. PREŠEREN

NESEBIČNA IN UČINKOVITA POMOČ

OB HUDI NESREČI
V PRESERJU

Neprevidnost, nepremišljenost in v trenutku so v hudi 
nesreči ob trčenju dveh potniških vlakov v neposredni bli
žini postaje Preserje ugasnila življenja ljudi, ki so tistega 
ponedeljkovega jutra 20. septembra odhiteli novemu de
lovnemu tednu naproti. In vendar so v teh nemilih pre
tresljivih trenutkih naši občani in številne službe izkazale 
ne samo svojo učinkovitost ob premagovanju posledic ne
sreče, dokazali so več, in sicer ponovno so potrdili, da je 
pomoč sočloveku naša nesebična obveznost.

KS Podpeč-Preserje o železniški prometni nesreči, ki se 
je pripetila dne 20. 9. 1976, ob 5.53 v neposredni bližini 
železniške postaje v Preserju.

Izjavo o sodelovanju in angažiranju naših krajanov pri 
blažitvi in odstranjevanju posledic — posreduje predsed
nik sveta KS Ludvik Baša, ki je bil ves dan prisoten na 
kraju nesreče zaradi sodelovanja z ostalimi službami:

POROČILO
Kmalu po nesreči je bil vodja tchnično-gasilske ekipe 

tov. Ivan Možek obveščen od strani vodje štaba CZ tov. 
Franca Kocijana o veliki železniški nesreči. Vodja štaba 
CZ mu je dal nalogo, da aktivira v uniformah člane gasil- 
sko-tehnične ekipe in da nemudoma odidejo na kraj ne
sreče. To so tudi storili in odšli naslednji tovariši:

1. Ivan Možek, 2. Jože Kogovšek, 3. Stane Smole, 4. 
Alojz Šinkovec, 5. Janez Rupar, 6. Pavel Pristavec, 7. 
Janez Šlebinger, 8, Ivan Suhadolnik, 9. Franc Mazi, 10. 
Matija Zalar, 11. Janez Pristavec, 12. Franc Petelin.

Omenjena ekipa je delovala od jutranjih ur nepretr
goma do 15.30 ure. Najprej so po prihodu na kraj nesreče 
pomagali težjim ranjencem, nato pa so pod vodstvom 
zdravnikov sodne medicine odnašali smrtno ponesrečene.
V nadaljevanju pa so pod vodstvom predstavnika Po
klicne gasilske brigade iz Ljubljane in predstavnikov ZIP 
pomagali odstranjevati poškodovane vagone. Skratka, 
bili so na razpolago tudi pomočniku komandirja PLM 
VIČ Stanetu Ciglariču, ki je ves dan vodil zavarovanje 
kraja nesreče.

Na kraj nesreče je takoj v jutranjih urah prišla iz tu
kajšnje ambulante Podpeč dr. Olga Pclan, ki je ravno 
tako aktivno delovala in pomagala ponesrečenim potni
kom.

Naj omenimo, da je prispela na kraj nesreče tudi ekipa

prve pomoči šestih žena iz Lesne galanterije Podpeč s tor
bicami prve pomoči. Nadalje so tudi ostali občani našega 
kraja spontano pohiteli na kraj nesreče in pomagali pri re
ševanju, predvsem delavci iz lesnega skladišča GG Ljubl
jana v Preserju in kamnoloma Slovenija ceste, ki imajo 
delovišča v neposredni bližini nesreče.

Zaradi hitrega in dobrega sodelovanja ter posredo
vanja pri ublažitvi posledic nesreče so nam predstavniki 
služb notranjih zadev in predstavniki ŽTP izrekli posebno 
zahvalo.

Dne 22. 9. 1976 pa smo na seji sveta KS opravili krajšo 
analizo našega posredovanja in v tej zvezi sprejeli predlog 
oziroma sklep, da se ob tej priliki podeli od strani naše KS 
pismena priznanja naslednjim neposredno angažiranim 
na kraju nesreče:

1. dr. Olgi Pelan iz ambulante Podpeč, 2. Stanetu Cigla- 
rič — pomočniku komandirja PLM Vič, 3. Ivanu Možek 
— vodji gasilsko-tehnične ekipe pri štabu CZ, 4. Jožetu 
Kogovšek — GD Podpeč, 5. Stanetu Smole — GD Pod
peč, 6. Alojzu Šinkovec — GD Podpeč, -. Janezu Šlebin
ger — GD Podpeč, 8. Pavletu Pristavec — GD Podpeč, 9. 
Ivanu Suhadolnik — GD Podpeč, 10. Francu Mazi — GD 
Jezero, 11. Matiji Zalar—-GD Jezero, 12. Janezu Prista
vec — GD Jezero, 13. Francu Petelin — GD Jezero, 14. 
Janezu Rupar — GD Kamnik pod Krimom

Priznanja nameravamo podeliti v začetku meseca ok
tobra na KS Podpeč-Preserje v prisotnosti predstavnikov 
občine in drugih.

Predsednik sveta KS: 
LUDVIK BAŠA

Skupščina občine Ljubljana Šiška je posredovala skupš
čini občine Ljubljana Vič-Rudnik ob tragični nesreči so- 
žalno brzojavko skupščine in družbenopolitičnih organi
zacij občine Kavadarci iz SR Makedonije, ki je pobratena 
s to ljubljansko občino.

ŽELEZNIŠKO GOSPODARSTVO 
LJUBLJANA 
KRAJEVNA SKUPNOST 
PRESERJE

V najtežjih trenutkih, ko se je v ponedeljek 
zjutraj pripetila železniška nesreča v Preserju, 
so občani vaše krajevne skupnosti prvi nudili 
pomoč. Na žalost se ne moremo zahvaliti vsa
kemu od številnih krajanov Preserja, ki so tako 
učinkovito in nesebično pomagali v prvih, naj
hujših trenutkih po nesreči, zato prosiva, da v 
najinem imenu in imenu slovenskih ter istrskih 
železničarjev prenesete krajanom Preserja 
iskreno zahvalo za njihovo pomoč.

V Ljubljani, dne 24. 9. 1976 
Predsednik Poslovodnega 
odbora ŽG Ljubljana
dipl. ing. Jože SLOKAR 
Predsednik DS 
ŽG Ljubljana 
ing. Franc HOČEVAR

Obup, groza, jok in trpljenje med razbitinami vla
kov

NOVO MLADINSKO 
VODSTVO

0B JUBILEJU MILANA VRTAČNIKA

»ČLOVEK NI SAM 
SEBI NAMEN«
Tudi to je bilo eno izmed načel, ki so usmerjevala in vo

dila bogato, vsestransko družbenopolitično delo peda
goga in aktivista Milana Vrtačnika. Ob njegovem živl
jenjskem jubileju 70.-letnici smo ga prosili za kratek raz
govor:
ČEMU JE BILO V TEM OBDOBJU POSVEČENO j 
VAŠE DELO?

»Poleg svojega pedagoškega dela sem se v svojem živl
jenju posvečal pravzaprav delu med mladimi za mladiflOi 
če s tem lahko označim moje dolgoletno delo v Zvezi pri
jateljev mladine ter borbi proti alkoholizmu in narkoma
niji. Na obeh področjih v okviru svojih možnosti in koli
kor mi dopuščajo moči, še vedno aktivno in tvorno delu
jem.«

KDAJ STE SE PRAVZAPRAV DOLOČILI ZA PE
DAGOŠKI POKLIC?

»To je zelo zanimivo. Kot gimnazi jec sem skupaj z ne
katerimi svojimi sošolci ves čas doživljali pedagoško ne
razumevanje in družbeno zapostavljanje, ker pač nisem 
izviral iz meščanskega življa.

V nas je naraščala jeza in naše mladostno maščevanje je 
naraščalo tako močno, da smo se odločili zapustiti gimna
zijo in se vpisali na učiteljišče. Odločili smo se pač zato. 
ker smo želeli in to je bilo v nas vkoreninjeno, da vzgo 
jizno mladino na tak način, da ne bo nikoli več občutila 
kratnega mišljenja in zapostavljanja tiste družbe.«

KAKO STE TO SVOJO NAMERO OZIROMA OD
LOČITEV URESNIČEVAL'0

Ni bilo lahko. Lahko rečem, daje bilo v času mojega šo
lanja ljubljansko učiteljišče »šola uporniškega duha*l 
Imeli smo težave, bili smo celo nezaželjen^vendar v*tru- 
jali smo. Mnogo mojih sošolcev oziroma vsi moji somišl
jeniki so svoje revolucionarno delo razvijali v NOB-*

KJE STE DOŽIVLJALI PRVE TRENUTKE DRUGe 
svetovne VOJNE?

»Po prvih siuzuemn mescem na Blokah in potem 1jose 
v Zagrebu doštudiral višjo pedagoško šolo, sem bil lel 
1937 nameščen na meščansko šolo v Črnomelj. Motam 
reči, da sem tu srečal napredne učitelje in tako smo w
nemalokrat trn v peti oblasti. Tu na tej šoli sem e— . , 
prve dneve okupacijc^skupaj s svojimi kolegi sem se tak I i
vključil v Osvobodilno fronto in tudi naša šola je post«1 
javka za vse zveze z OF.«

MED NOB JE BILAVAŠA ŽIVLJENJSKA POT 
TEŽKA?

»Tako je. Leta 1942 sem bil aretiran in odpeljan v taNJ 
rišče v Severni Italiji in nato kot talec odpeljan v ljubijo 
ske zapore odkoder so me odvedli v Gonars in tam s ,| 
dočakal razpad Italije. Izmučen in bolan sem se nato um j 
preko Primorske v Belo krajino, kjer sem postal ravna 
prve partizanske gimnazije na svobodnem ozemlju. Bo 
zen se je slabšala in tako sem bil skupaj s še drugimi toV , 
riši bolniki odpeljan septembra 1944 v južno Italijo *n 
tam sem se z zadnjo prekomorsko brigado vrnil v Jugo?1

PEDAGOŠKEGA DELA NISTE ZANEMARJA1'
»Kolikor so mi pogoji in možnosti dopuščali, sef) 

zmišljal in pripravljal razvojne načrte šolstva v svoho L

vlle m
družbi. Kmalu po vojni sem bil na mestu uprav 
cialrio politične šole in ko se je ta šola razdvojila še v 
za vzgojitelje, sem mnogo deloval tudi na področjih d«' 
pionirji in podobno. Kasneje sem bil dalj časa nače . 
inšpektorata za šolstvo in nato vse do upokojitve opra 
strokovno delo v Zavodu za šolstvo.«

KOT PEDAGOG STE DOBILI LANI TUDI NAJ 
VIŠJO NAGRADO NA TEM PODROČJU -r 
CARJEVO? ;'ili

Vprašali bi vas ob tem, ko ste vse življenje na taj)^; 
drugačen način z mladimi,kako na njihov današnji »S 
gledate vi? Vsekakor so mladinski problemi danes P0^,

Delegati iz stotih osnovnih mladinskih organizacij, ko
likor jih deluje v naši občini, so se udeležili programsko 
volivne konference občinske konference ZSMS le 64-od- 
stotno, pri akcijah pa so mnogo bolj številčni in zagnani, 
kar dokazuje med drugim tudi obsežno poročilo in kri
tična ocena dela v prvem mandatnem obdobju po 9. kon
gresu ZSMS in skoraj trikratni porast števila članov v tem 
času.

Novi predsednik občinske konference ZSMS je postal 
19-letni Marko Golobič, ki je sicer študent Fakultete za 
sociologijo, politične vede in novinarstvo, sekretar pa 
Mladen Sumina, strojni ključavničar, do sedaj namestnik 
sekretarja OK ZSMS.

Sklenili so, da se bodo v prihodnjem obdobju še po
sebej aktivno vključili v akcijo za samoprispevek II. Že 
maja so namreč sklenili, da bodo to akcijo vsestransko 
podpirali. Zato se bodo mladi aktivno vključili v štabe za 
izvedbo samoprispevka, prav tako pa morajo tako posa
mezniki kakor celotne osnovne organizacije sprejeti kon
kretne zadolžitve. Združiti bodo skušali vse mlade v kul
turnih in telesnokulturnih organizacijah, v TOZD pa 
bodo organizirali razgovore z mladimi volivci. V sodelo
vanju z univerzitetno konferenco ZSMS bodo pritegnili 
volivce v vrstah dijakov in študentov. V vseh krajevnih 
skupnostih naj bi bili prav mladi tisti, ki bodo skrbeli za 
raznašanje propagandnega materiala, kajti zavedati se 
morajo, da ni organizacije brez akcije. Seveda pa se mo
rajo pri svojem delu tesno povezati z drugimi družbeno
političnimi organizacijami, še posebej pa SZDL. Samo
prispevek je prav gotovo najzanimivejši prav za mlade, 
saj so ali pa bodo največji uporabniki objektov, zgrajenih 
z na ta način zbranimi sredstvi. Na večer pred voljvnim 
dnevom naj bi zagoreli kresovi, naslednji dan pa bodo 
mladi slavnostno prišli na volišča.

V naši občini je okoli 18 odstotkov vsega mladinskega 
prestopništva v Sloveniji. Skupaj s specializiranimi usta
novami bodo skušali čimprej poskrbeti za zmanjšanje 
mladinskega kriminala in zato morajo zaživeti mladinski 
klubi, ki naj postanejo prostor za organizirano preživl
janje prostega časa in tako izpolnjujejo svojo vzgojnoizo- 
braževalno nalogo.

Mladi sc morajo v prihodnje, veliko bolj kot doslej, 
vključevati v vse samoupravne organe v sredinah, v kate
rih živijo in delajo, vendar pa naj bo to sodelovanje ak
tivno in ne le formalno.

Z delovnimi akcijami se bodo tudi z dejanji in ne le z 
besedami vključili v uresničevanje družbenega plana ra
zvoja občine. Seveda bodo nadaljevali vse že doslej 
uspešno začete akcije.

Konference, ki je bila prva v Ljubljani in med prvimi v 
Sloveniji, se je udeležil tudi predsednik skupščine občine 
Vili Belič ter predstavniki občinskih družbenopolitičnih 
organizacij ter mladinskih vodstev na mestni in republiški 
ravni.

IVO BERČIČ

noma drugačni in v danem trenutku mladina nekje § j 
in postaja ogledalo svojih starejših vzgojiteljev. S to ^. 
poenostavljeno ugotovitvijo želim povedati to, ®yjj 
znamo pravilno usmerjati mladim^lahko njeno del° - j 
pravilno vrednotimo. Pavšalno ocenjevanje ozirontf-Ep 
tiziranje mladine pa je zelo škodljivo. Mladina mofa j. 
vztrajna in prav tako vsi njeni vzgojitelji, saj skupa)r 
pravljamo življenje neki novi družbi.

KAJ LAHKO KOT DOLGOLETNI ČLAN 
SEDSTVA OBČINSKEGA ODBORA ZZB P' 
STE O RAZVIJANJU TRADICIJ NOB?

fvf

ila^

sedaj, venuar moramo poisnati nove odukc -- ^
tudi nove metode dela z pionirji oziroma mladinci. ^$1 

našo revolucijo predstavljamo na tak način, ua

Milanu Vrtačniku so ob njegovem jubilej« ^ 
tudi gojenci Zavoda za slepo in slabovidno ^ 
no, saj je jubilant dolgoletni in aktivni član 
vega zavoda.

/'■
Glasilo občinske konference SZDL Ljubija • 
Vič-Rudnik. Urejata izdajateljski svet — ča* j 
predsednik dr. Josin Vidmar — in uredni’,

Čemažar, Milovan Dirm*^
predsednik dr. Josip Vidmar 
odbor: inž. Janez Čemažar, V.... |fll
Janja Domitrovič (odgovorna urednica). 
Alojz. Habjan, Janez Jagodic, Stane FlorjaUj. 
Ivo Zalar. Tehnični urednik Franc Anžel L (e| 
ništvo in uprava Ljubljana, Trg MDB 
23-381, int. 26. tekoči račun 
50103-678-51173. Rokopisov ne vračamo. ' 
tiskarna Ljudske pravice v Ljubljani, tj afi0 
dobijo vsa gospodinjstva v občini brezp'8
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S SKUPNE SEJE VSEH TREH ZBOROV

POSLOVNI
REZULTATI V PRVEM 
POLLETJU SO 
ZASKRBLJUJOČI, 
VENDAR SE JIH DA 
POPRAVITI

Terjatve v preteklem letu so se zmanjšale skoraj na tretjino, kar kaže na to, 
a, je v kratkem času stekel proces odpravljanja osnovnih vzrokov nelikvidno- 

T*-.Prehod na nov način obračunavanja pa je bil vzrok, da je morala skoraj po- 
ovica delovnih organizacij v polletnem obračunu prikazati izgubo, ki izvira 
največkrat iz neplačane realizacije. To so ugotovili delegati v poročilu, ki so ga 
sprejeli na skupni seji vseh treh zborov občinske skupščine 21. septembra.

85 delovnih organizacij, ki so predložile poročilo in ki predstavljajo večino, 
^ v letošnjem prvem polletju ustvarilo 3.600.103 dinarjev celotnega dohodka. 

0 predstavlja 6 odstotkov več kakor v istem obdobju lani, kar je visoko nad 
republiškim povprečjem.

Letošnje leto je zaradi novih zakonskih določil mnogo bolj specifično, kakor 
Pa Pretekla leta. Rast dohodka ni več tako visoka, porabljena sredstva pa ra- 
|,ejo hitreje kot celotni dohodek, kar zmanjšuje ekonomičnost poslovanja, ki 
e Padla za okoli štiri odstotke. Vedno bolj tudi občutimo krizno obdobje v po
teznih industrijskih panogah, še posebej pa tekstilni industriji. Kljub temu, 

* smo lahko realno pričakovali, da se bodo zaloge zaradi novih predpisov 
manjšale, se je zgodilo ravno nasprotno. Povečale so se kar za 14 odstotkov, 

din alC°r ^ot*° rnorali v prihodnje gospodarstveniki pospešiti obračanje 
arja v korist tako industrijske proizvodnje kot potrošnikov. Denar namreč 
vedno ostaja na žiro računih.
sebni dohodki so sicer dokaj porastli, vendar pa zaradi vzporednega rasta 

tas J|en^s'4ih s,r°škov večjih razlik ni opaziti. V razdeljenem dohodku pa so na- 
v *a Prcdvsem sredstva, ki so namenjena stanovanjskemu prispevku, saj so se' 

mi povečala za 31 odstotkov. Žal v izvozu vse preveč zaostajamo, saj so 
r ”Vne or8an'zacije dosegle le 33 odstotkov planiranega letnega izvoza. Le 
Zei organizacije so vzele resno napore za povečanje izvoza, ki pa so lahko 
v ? UsPešni. Tako so v Iskri Elektrooptika povečali izvoz za 232 odstotkov. Še 

n° pa vse premalo izvažamo v dežele tretjega sveta. 
ajugodnejše so letošnjo prvo polovico leta zaključili v Iskri TOZD.

Ve .r.0CCsna tehnika. Hoja TOZD Veku in Galanterija, Tehnična založba Slo- 
nj ‘Je’ Gozdno gospodarstvo — obrat za kooperacijo v Škofljici in Ljublja-

lra^!avn‘ vzroki so predvsem v slabi organiziranosti tehničnega procesa in no- 
^organiziranosti, zaradi česar bo potrebno zaostriti odnose do odgo- 

ije, os,i predvsem vo"dilnih delavcev. Pospešiti moramo tudi nekatere že za- 
integracijske procese, ki bodo zanesljivo vplivali na izboljšanje položaja, 

Ccnier pa moramo energično odstraniti vse morebitne kadrovske ovire. 
I0. moramo tudi odstraniti vse izgovore vodilnih kadrov, da so delavci o po- 
tu.te11 ’it;,k Že obvešženi«- Prav tako ne sme viseti vsa teža le na ZK in sindika- 
od vorf?^ 'maj° t11 tli delegati pravico postavljati vprašanja in terjati odgovore 

Po ' n'b c*e*avcev ° delovnih rezultatih.
'ako d<>Vn' rezul,ati Prvega polletja so sicer resda zaskrbljujoči, vendar pa ne 

a jih ne bi mogli do konca leta uspešno popraviti.
IVO BREČIČ

zamujenega ne 
bo moč 
nadoknaditi?!
C^mom družbenega razvoja Ljubljane za leto 1976 smo si zastavili na- 
rioStj’ .a zag°tovimo dinamično gospodarsko rast ob bistveno večji produktiv- 
tojn: e a in na ta način prispevamo k stabilizaciji. Kar zadeva prvo polletje le- 

8tr l'1 e,a’ z gotovostjo trdimo, da tega nismo uresničili.
'^eltt °Vn^aki vedo povedati, da so bila gospodarska gibanja v Ljubljani 
janje , P01* vpHvom recesije na mednarodnem trgu«, kjer je že prisotno oživl- 
«kQn’Kl Pa se v našem gospodarstvu še ni odrazilo, »delno pa tudi pod vplivom 
bilo ”n'ske politike«. Prav tako lahko poslušamo trditve, da gospodarstvo ni 
tiVoZn ‘zadostni meri pripravljeno na nove dolžniškoupniške odnose, na 
gosp0. rcstrikcije in na nekatere druge ukrepe«. In še nekaj pravijo poznavalci 
na(loknarStVa’t0 narnrc<L ^a v teh nekaj mesecih do konca leta pač ne bo moč 
vane a<^t' zamujenega. Zategadelj Ljubljana ne bo dosegla za letos načrto- 
^n<tko vP|°darske ras,‘ — ne v količinskem obsegu in ne v finančnih učinkih, 
»ih (kj.^ |a ,U(-ii za načrtovano stopnjo produktivnosti in za področje družbe- 
UreSni6,Vn-b, kjer zaradi neustreznih gospodarskih učinkov tudi ne bo moč 

1 Vseh načrtovanih nalog.

je poletna »dagnoza«?
»i obseg industrijske proizvodnje v prvih šestih mesecih tega leta se

' 10 Povečal .zmanjšal se je promet v trgovini na debelo, medtem ko se
kitati na ^ro^no povečal šele maja in junija. Nezadovoljivi so finančni 

ii;lr .’’"s'OVanja, bruto dohodek je nižji od lanskoletnega. Ob tem so stro- 
hitreje kot dohodek, zato je doseženi dohodek občutno nižji, 

‘‘tiern,) wnjl' Pr°duktivnosti so osebni dohodki zaposlenih naraščali nesora- 
Večale "tn0 Pat**a akumulativnost gospodarstva, zaloge proizvajalcev so 
Ob dol' P"nuclha 'n izbor blaga v trgovinah pa sta se poslabšala.

usp VrSt' ncga,ivnih dogajanj v ljubljanskem gospodarstvu smo ven- 
' Vc,'dar |c .• uresn'čili tudi nekatere cilje, za katere smo si že dolgo prizadevali, 

'a'° »anircf e^*n'Ce ^r' sp*°^n' (ncgativn>) oceni niso bistveno nagnili. Uspeli 
1 I ,%,ma zaustaviti prehitro zaposlovanje, stopnja rasti cen je relativno 

! kvidn nlsrno uvažali in več izvažali, prav tako pa smo zabeležili tudi dobro
! gospodarstva.
^drugir' mc‘s,nega zavoda za plan, statistiko in cene ter SDK Ljubljana 

| a Plačan,, r' opozarjajo, da so novi dolžniško-upniški odnosi s prehodom
p() .C‘I 'zavijo na eni strani povzročili odpravo nelikvidnosti, istočasno 

/lej prikjvl6 'zgube, ki izvirajo iz premajhnega dohodka ter iz izkazanih in 
'^»e v 'zgub, ki v sistemu obračuna po fakturirani realizaciji niso bile

^^forniul nj
b'tUiei»to ^)V,rokovnjaki menijo, da lahko ob koncu tega leta vendarle pri- 

50 Pov/ )St'czultate. Trdijo namreč, da se neugodni pogoji gospodar jen- 
post,'"1'1' V Ivošnjcm polletju zastoj proizvodnje in slabe finančne re- 

Vj'v|j«njc 0rna Izboljšujejo. Kot dokaz za takšno trditev navajajo delno 
<>t' 'n zuianiš'-'^ • C l,r‘zv‘H*ni‘;’ P°r“st količinskega obsega prodaje v trgo- 
jt^blzacij n,)C'Unic ^le^a neplačane realizacije spričo prilagajanja delovnih 

Svinskem'011111 °bra^unskemu sistemu. Poleg tega menijo, da so v zunan- 
poslovanju že znani instrumenti zavarovanja plačil, zaradi česar

naj bi se bistveno zmanjšala izguba, ki je posredno nastajal;yJokler instrumenti 
niso bili znani. Prav tako se zmanjšujejo zaloge v industriji, cene se gibljejo v 
mejah dogovora, zaposlovanje pa ne bo preseglo načrtovanih okvirov.

Ta, rekli bi,zmerni optimizem, navaja strokovnjake na trditev, da bomo do 
konca tega leta izboljšali polletne rezultate, nikakor pa ne bomo izvedli pro
grama razvoja za letošnje leto.

Čarobnih formul v gospodarstvu žal, ali pa na srečo, ni. K boljšim finančnim 
uspehom lahko največ pripomorejo TOZD same, ki bodo morale izpopolniti 
obstoječo samoupravno organiziranost in izpeljati dohodkovne odnose ter 
poiskati možnosti za čim boljše poslovanje. Povsod tam, kjer so imeli v prvih 
šestih mesecih izgubo(pa naj dajo svoje poslovanje pod lupo in izdelajo sanacij
ske programe.

S. D.

NA SEJI ZBORA KRAJEVNIH SKUPNOSTI IN ZBORA 
ZDRUŽENEGA DELA

(NE) REALNI 
PROGRAMI PORABE
SREDSTEV

Za čimprejšnje zadovoljevanje potreb in interesov je odbor (podpisnikov 
izvedel 70-odstotno akontacijo že zbranih sredstev za financiranje iz združenih 
sredstev v krajevnih skupnostih. Zbor združenega dela in zbor krajevnih skup
nosti pa sta na zadnji seji v drugi polovici septembra sprejela program priori
tetnih nalog, ki jih bodo solidarnostno financirali v manj razvitih krajevnih 
skupnostih.

Sredstva so namenjena predvsem za urejanje in gradnjo vodovodov v kra
jevnih skupnostih Golo, Ig, Škofljica, Notranje gorice, Želimlje, Rob, Velike 
Lašče, Krim-Rudnik in Turjak.

Ker pa v delitvi zbranih sredstev dobita krajevni skupnosti Rakitna in Črni 
vrh tako malo sredstev, da ne moreta izvrševati niti minimalnega programa, bo 
o tem razpravljal občinski izvršni svet in skušal zagotoviti sredstva zanje iz pr
vega rebalansa. Na Rakitni so namreč planirali za gradnjo osnovne šole do prve 
plošče in rekonstrukcijo križišča Krim Preserje 600.000 dinarjev, dobili pa jih 
bodo le 7341 din. Tudi na Črnem vrhu ne morejo rekonstruirati cest Rovt, 
Srednji vrh, Božno, Petačev graben. Reku in Črni vrh, za katere potrebujejo 
skoraj dvanajst starih milijonov, s sedemsto starimi tisočaki.

Za vrstni red prioritetnih nalog so se odločili glede na pomembnost posa
meznega vodovoda, pripravljenost sodelovanja občanov s samoprispevkom in 
prostovoljnim delom ter stanje tehnične dokumentacije, ki mora omogočati 
takojšnji pričetek del.

Sredstva, ki so jih v sedanji akontaciji prejele krajevne skupnosti,predstavl
jajo 35 odstotkov letno zbranih sredstev. Žal se v mnogih krajevnih skupnostih 
kakor kaže ne zavedajo, koliko sredstev imajo na voljo, temveč predstavljajo 
njihovi plani mnogo bolj le tihe želje, kakor pa realne potrebe glede na dane 
možnosti. Planirana sredstva v globalu za letošnje leto so mnogokrat precej 
večja, kakor pa bodo znašala sredstva zbrana iz združenih sredstev. Le kra
jevna skupnost Malči Belič je zaenkrat predvidela le popravila v vrednosti 
103 000 din, že v prvi akontaciji pa bo prejela 231 164 dinarjev. Prav gotovo je 
tak plan mnogo realnejši od onih, ki presegajo možne okvire tudi za nekajkrat.

IVO BREČIČ

NAJVEČ
PREUŽITKARJEV

Regionalna zdravstvena skupnost Ljubljana obsega 18 občin s 518.356 pre
bivalci in 595.374 zavarovanimi osebami. Od tega je v ljubljanskih občinah 
289.966 prebivalcev in 369.396 zavarovanih oseb, v naši občini pa 73.004 pre
bivalci in 45.006 zavarovanih oseb. Od skupnega števila viških zavarovancev je 
27.081 zavarovancev, 17.502 družinskih članov, 252 uživalcev priznavalnin in 
stalnih denarnih pomoči ter 91 preužitkarjev in uživalcev kmečkih preživnin. 
Za viško občino velja, da je druga po številu prebivalcev (več jih ima samo 
Šiška — 78.270). da pa ima najmanj zavarovancev (Center, ki ima 37.914 pre
bivalcev, ima kar 140.115 zavarovancev). Zato pa je v naši občini največ uži
valcev priznavalnin in stalnih denarnih pomoči — v Centru jih je 211, za Beži
gradom pa samo 104. Prav tako je v naši občini tudi največ preužitkarjev in 
uživalcev kmečkih preživnin, za Bežigradom so denimo štirje, v Centru pa jih 
sploh ni.

MAJHNA
UMRUIV0ST
DOJENČKOV

V ljubljanski regiji znaša rodnost 16,28 na tisoč prebivalcev (podatki so iz 
leta 1974), splošna umrljivost 8,79, umrljivost dojenčkov na 1000 živorojenih 
je 20,00, naravni prirastek pa 7,50 na tisoč prebivalcev. Kakšna je situacija na 
Viču? V naši občini je rodnost največja od vseh ljubljanskih in sicer 18,05, 
Center ima 14,10, ostale tri občine pa nekaj nad 16. Kar zadeva splošno umrl
jivost, se na Viču ne moremo ravno jiohvaliti. Smo nad umrljivost v regiji in 
sicer znaša 9,50 na tisoč prebivalcev, v Centru je celo 11.43, v ostalih treh obči
nah pa pod 7, za Bežigradom celo pod 6. Zato pa je umrljivost dojenčkov na 
Viču daleč pod regijskim povprečjem, znaša 18,2, v Mostah je 19,2, v Šiški 
20,7, za Bežigradom 21,3, v Centru pa celo 21,9. Torej je umrljivost dojenč
kov pod regijskim povprečjem le v naši občini in v Mostah, drugod pa jo 
krepko presega. Naravni prirastek na Viču je nad regijskim (8.54, čeprav je 
naša občina predzadnja med ljubljanskimi. Najslabše je v Centru, kjer beležijo 
2,67, v Mostah 9,94, za Bežigradom 10,23 in v Šiški 10,25.

MERCATOR
SE BO ORGANIZIRAL
V SOZD

Razpravo o osnutku zakona o združenem delu so pričeli v Mercatorju na 
ravni celotne delovne organizacije z razširjenim političnim aktivom 25. maja, 
na katerem je bilo prisotnih 165 nosilcev najodgovornejših družbenopolitič
nih. samoupravnih in poslovodnih funkcij, O pomenu in vsebini osnutka za
kona je govoril tovariš Roman ALBREHT, podpredsednik IS SR Slovenije.

Zatem so se sestali delegati skupnega delavskega sveta, izvršilni organi 
družbenopolitičnih organizacij in vodilni in vodstveni delavci TOZD in de
lovne skupnosti skupnih služb. Na zasedanju so obravnavali analizo samou
pravnih odnosov glede na osnutek zakona o združenem delu. Podal jo je gene
ralni direktor Mercatorja, tovariš Miran GOSLAR. Iz. njegovega poročila, ki 
obravnava samoupravno organiziranost in samoupravne odnose v Mercatorju,

je jasno nakazana usmeritev na uresničevanje, oceno sposobnosti in pripravl
jenosti vnašanja določil osnutka zakona v življenje kolektiva Mercator.

Bodoča samoupravna organiziranost Mercatorja
Mercator je danes delovna organizacija z 29 TOZD in sicer 23 trgovskimi, 

dvema proizvodnima, dvema uslužnostnima in dvema gostinskima. Po osnutku 
zakona o združenem delu se lahko nekatere TOZD v bodoče organizirajo v de
lovno organizacijo, glede na značaj in razvejanost poslovanja in različne de
javnosti pa se bo Mercator organiziral v SOZD.

Kako se bodo v novih razmerah organizirale sedanje TOZD obstaja več va
riant. TOZD, ki imajo enovito dejavnost,imajo možnost, da se bodisi same or
ganizirajo v enovite DO, ali pa se združijo v delovne organizacije pa načelu re
gionalne zaokroženosti oziroma po vodilu obstoječih blagovnih in poslovnih 
tokov. TOZD s kombinirano grosistično-detajlistično in proizvodno dejav
nostjo pa se bodo morale razbiti v več TOZD.

Predvsem se kaže potreba po ustanovitvi sposobne preskrbovalne DO, ki bi 
v ljubljanskem bazenu združila preskrbovalne-proizvodne organizacije ter 
servisne dejavnosti. Kot drugo bi morali ustanoviti DO trgovine na drobno, ki 
bi združila sedanje TOZD trgovine na drobno v ožjem in širšem ljubljanskem 
bazenu. Vključevala bi tudi obe gostinski TOZD (Kavarna Evropa in Kavar- 
na-bar Nebotičnik), kolikor se ne bi le-ti organizirali skupaj s planiranimi no
vimi integracijami na področju gostinstva v gostinsko DO.

Sedanja organizacija TOZD maloprodaje v ožjem ljubljanskem področju je 
izrazito neracionalna in predstavlja ostanek nekdanje razcepljenosti ljubljan
ske trgovine, s prepletenostjo mreže poslovalnic brez vsake logike in TOZD 
kakršne so, so v bistvu zlepljenke neke v preteklosti podedovane mreže. To pa 
se nato odraža v položaju celoletnega Mercatorja, v njegovi prevladujoči 
drobni marži in nesposobnosti za večje in modernejše koncepte razvoja bla
govnega prometa.

Pri ustanovitvi take DO na drobno je več možnosti: združitev vseh teh 
TOZD takšnCjkakršne so/v DO, oblikovanje TOZD na načelu ena TOZD in 
ena občina ali pa oblikovanje približno ekonomsko enako močnih TOZD v 
širše zaokroženih regijah, ki bi tudi glede načina distribucije in oskrbe z blagom 
predstavljale zaokrožene celote.

Najboljša varianta jc vsekakor tretja, ker zagotavlja bolj uspešno zadovol
jevanje potreb potrošnikov po novih prodajnih mestih v sčdanjih občinskih 
središčih, kjer je za to potreba, v Ljubljani pa orientacijo na večje moderne 
preskrbovalne centre. Seveda pa je pri tem jasno, da za TOZD, ki bi presegale 
področje več občin, še vedno ostane obveza neposrednega odnosu do vseh 
občin in krajevnih skupnosti.

Dohodkovne povezave in integracije
Organiziranost v SOZD Mercator ustvarja nadaljnje možnosti za vrste inte

gracij. Pri proizvodnih organizacijah je treba dajati prednost dohodkovnim 
povezavam na osnovi samoupravnega sporazuma o samoupravni poslovni 
skupnosti, fizičnim integracijam pa le v primerih, kjer gre za večji delež proi
zvodnje določene proizvajalne organizacije, ki se prodaja v Mercatorjevi 
mreži. Tako se preprečijo monopoli in zaprtost tržišča, kar omogoča proizvod
nim organizacijam, da se pojavljajo s svojo proizvodnjo kjerkoli in ne terjajo 
izjemnega položaja v Mercatorju, trgovinskim [ta, da ne omejujejo izbire blaga 
in ne zapostavljajo drugih proizvajalcev, ki niso člani Mercatorja.

V Mercatorju pa so povsem odprti in zainteresirani za nadaljne fizične inte
gracije s trgovskimi organizacijami, gostinstvom in organizacijami na področju 
servisne dejavnosti in področju zunanje trgovine.

RIZIČNA SKUPNOST 
ZA KMETIJSTVO

Družbeni razvoj postavlja tudi pred zavarovalstvo zahtevo po uvedbi novih 
samoupravnih socialističnih odnosov na temelju nove ustave. Naše zavaroval
stvo, Zavarovalnica Sava in Maribor se v preobrazbo vključujeta na ta način, 
da sta se odločili o ustanovitvi enotne zavarovalne skupnosti v Sloveniji. V 
javno razpravo je že dan osnutek samoupravnega sporazuma o ustanovitvi za
varovalne skupnosti Triglav.

S tem zapisom se želim vključiti v javno razpravo na tisti del samoupravnega 
sporazuma, ki obravnava kmetijstvo oziroma njegove zavarovalne panoge. 
Osnutek samoupravnega sporazuma predvideva, da naj bi v zavarovalni skup
nosti Triglav organizirali naslednje štiri rizične skupnosti kot temeljne oblike 
samoupravnega organiziranja; rizična skupnost za civilna zavarovanja, rizična 
skupnost za premoženjska zavarovanja, rizična skupnost za avtomobilska za
varovanja in rizična skupnost za osebna zavarovanja.

V rizično skupnost za premoženjska zavarovanja so vključeni riziki, ki zaje
majo zavarovance iz proizvodne dejavnosti kot so: industrijske, rudarske in 
obrtne delavne organizacije — kmetijske delovne organizacije — transportne 
in špediterske delovne organizacije — objekte v gradnji in montaži. Ne poz
nam vseh momentov, ki so narekovali tak predlog,vendar v takem predlogu 
vidim samo formalno preobrazbo, z drugo besedo zavarovalno telo dobi novo 
oblekes vse ostalo ostane po starem. Kot zavarovanec s področja kmetijstva 
vodim dialog s predstavniki zavarovalnic, da je kmetijstvo celota, ki si med 
seboj pomaga in pokriva, da je nepravilno, če je razbito po posameznih rizikih 
kot so živina, toča. požar, transport itd., ker so s tem sistemom določeni riziki, 
kot jih imenujejo zavarovalnice, v naprej postavljeni v položaj z izgubo in vsa
koletnim povečanjem premijskega stavka. Za kmetijstvo je tak sistem nespre
jemljiv, da je npr. premijski stavek pri zavarovanju prašičev v nekaj letih pora
ste! od 1,2 do 99; kar že predstavlja cca 0,50 din po kg v strukturi polnolastne 
cene. Podobna ugotovitev velja za govedo itd. Istočasno so riziki s področja po
sevkov, proizvodnih objektov, transportajtd., prinašali zavarovalnicam doho
dek, ki je celo odtekal iz kmetijstva,namesto da bi se vračal že itak deficitarni 
panogi, ki še nima zadovoljivo rešen ekonomski položaj. Posledice takega si
stema so znane, število zavarovancev s področja kmetijstva se je zmanjšalo, 
zavarovanci so se odločali za samozavarovanje, kar je nepotrebno ob speciali
ziranih službah itd.

Rizično skupnost za premoženjska zavarovanja je vsekakor preširoko za
stavljena in s konceptom družbenega razvoja navzkriž, saj je nesprejemljivo 
združiti toliko in tako pomembnih panog v eno samo rizično skupnost, ki pred
stavlja temeljno obliko samoupravnega zavarovalstva. Panoge so si med seboj 
zelo različne po vlogi, dejavhosti in interesih, ki so nezdružljivi.

Predlog: ustanovitev rizične skupnosti za kmetijstvo, ki pod svojim okriljem 
združi vse dosedanje kmetijske rizike, živino, točo, poljščine,stroje, transport, 
požar, proizvodne objekte itd. Vse to predstavlja tehnološki proces v kmetij
stvu in deluje in funkcionira v skladnosti in odvisnosti. Živine ne moremo redi
ti, če ne pridelujemo poljščin in nimamo hlevov, transporta itd. V svojempred- 
logu nisem osamljen in ga podpirajo zavarovanci iz področja kmetijstva, kot 
dokaz navajam K. G. z dne 15. 9. 1976, teze zadružne zveze, ki sc zavzemajo 
enako za rizično skupnost kmetijstva.

Prav gotovo samoupravni sporazum o zavarovalni skupnosti Triglav pred
stavlja napredek, ki bo brez dvoma predstavljal višjo obliko solidarnosti na 
enotnem in samoupravnem konceptu. Vendar predloženi osnutek brez rizične 
skupnosti za kmetijstvo kot panogo ni sprejemljiv. Saj so v tem primernkme
tijstvu od\ zete pravice in dolžnosti, ki so dane z ustavo in poglobljene z osnut
kom zakona o združenem delu. Tako obravnavanje bi imelo za posledico pro
bleme družbenoekonomskega značaja, čemur se moramo že na samem začetku 
izogniti in stvari zastaviti tako, da probleme, ki so obstajali do sedaj, odstrani
mo.

Rizične skupnosti ne moremo in ne smemo graditi na dosedanjem obsegu 
zavarovanja, temveč moramo obseg zavarovanja bistveno razširiti. Vsekakor 
je potrebno interese zav arovancev postaviti na pravo mesto žc na samem za
četku in menjati istem, ki je dosedaj povzročal težave.

Upam, da bo iniciativni odbor upošteval predloge iz javne razprave inzizpo- 
polnjenim osnutkom omogočil resnične in ne samo formalne samoupravne so
cialistične odnose \ zavarovalstvu.

dipl. ing. LOJZE HABJAN
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ŽEUE PO VEČJEM 
GOSPODARSKEM 
RAZVOJU KRAJEVNE 
SKUPNOSTI

Krajevna skupnost Škofljica leži na jugovzhodnem Škofljica, ki je največje v krajevni skupnosti, obsega še 
obrobju Ljubljanskega barja, na pomembnem križišču trinajst naselij. Izmed ostalih naselij so največja Pijava 
cest proti Ljubljani, Zagrebu in Kočevju. Poleg naselja gorica, Lanišče in Smrjenje.

V razgovoru so sodelovali (od leve proti desni): Ciril Martinc — predsednik sveta KS, Franc Habjan — 
predsednik zbora delegatov KS, Milan Kavšek — predsednik KK SZDL, Vlado Rot — predsednik KUD 
Škofljica, Janez Jereb — predsednik odbora ZZB Pijava gorica in Jože Gruden — predsednik delegacije za 
SIS.

Od leve: Aljaž Macarol — predstavnik Galvanotehnike in Mirko Simčič — predsednik ZZB Škofljica.

Od leve: Minka Skubic — predsednik aktiva ZSMS Pijava gorica, Sonja Maršič — predstavnica VVZ, 
Stane Tomšič — namestnik sekretarja OZK, Franc Čebašek — ravnatelj osnovne šole, Franc Irtnik — po
veljnik gasilskega društva in Janez Cimerman — predstavnik Hoje — TOZD Žaga Škofljica.

Prebivalcev, ki se bavijo izključno s kmetijstvom je 
malo, več je tako imenovanih mešanih gospodinjstev, kjer 
je del družinskih članov zaposlenih izven kmetijstva, zato 
kmetijstvo postaja vse manj pomembna gospodarska pa
noga. Kljub temu mehanizacija prodira na kmetije, saj so 
ob zmanjšanju števila delovnih rok kmetijski stroji še 
kako potrebni.

Naselje Škofljica se razvija v moderno stanovanjsko 
naselje, vendar ga pri njegovi rasti pestijo številni pro
blemi. Vprašanja, ki jim svet krajevne skupnosti, družbe- 
no-politične organizacije in občani posvečajo največ po
zornosti, so vprašanja izgradnje objektov komunalne in
frastrukture in objektov družbenega standarda.

O tem, s kakšnimi problemi se srečujejo v KS Škofljica, 
smo se pogovarjali s predstavniki krajevne skupnosti, 
družbeno-političnih organizacij in občani, ki jih ti pro
blemi zadevajo.

Opiranje na lastne sile
Sodelovanje občanov KS Škofljica pri reševanju skup

nih zadev ima svoje korenine že v prvih povojnih letih, saj 
so le-ti ogromno prispevali s prostovoljnim delom pri iz
gradnji osnovne šole. S tem načinom zadovoljevanja 
skupnih potreb občanov nadaljujejo v krajevni skupnosti 
sedaj in nameravajo tudi v prihodnje. Mnogo uspešnih 
akcij so izvedli z lastnimi sredstvi in prostovoljnim delom, 
ob delni pomoči sredstev občine, med njimi so tudi tele: 
ureditev kanalizacije v naselju Škofljica s čistilno napra
vo, kar je pomemben prispevek pri ohranjevanju zdra
vega in čistega okolja; obnova elektrifikacijske mreže z 
novo trafo postajo v Lanišču in ne nazadnje delna urbani
stična ureditev, ki je omogočila občanom, da so z lastnimi 
sredstvi in trudom prišli do svojega stanovanja.

Akuten problem, ki terja odločno reševanje; je po bese
dah predsednika zbora delegatov krajevne skupnosti 
Franca HABJANA ta, da kljub dejstvu, da je vodovodno 
omrežje v naselju Škofljica, cca. ena tretjina krajanov 
nima vode v hiši.

Visoka raven zavesti občanov
Pri prvem samoprispevku so občani KS Škofljica poka

zali visoko stopnjo zavesti za reševanje skupnih zadev in 
solidarnosti. Iz prvega programa Samoprispevka I. so kra
jani dobili vzgojnovarstveni objekt za 80 malčkov. Kra
jevna organizacija SZDL. ki je nosilka priprav in javne 
razprave o novem samoprispevku 1977—1981 se skrbno 
pripravlja in tudi že deluje pri informiranju občanov o 
programu samoprispevka, s poudarkom, da je tokrat tudi 
njihova krajevna skupnost zajeta v programu z. novo šolo. 
Z novo šolo bodo rešeni marsikateri problemi, s katerimi 
se sedaj srečujejo učitelji, učenci in krajani. S kakšnimi 
problemi se srečujejo v stari osnovni šolije nazorno orisal 
njen ravnatelj Franc ČEBAŠEK: »Šola je bila zgrajena 
leta 1949-50 za okrog sto otrok. Število in velikost učilnic 
in tudi drugih prostorov je zadostovalo do leta 1970. V 
zadnjih petih do šestih letih se je število otrok vpisanih v 
prvi razred povečalo do 25 letno, tako da je sedaj okrog 
560 otrok, ki obiskujejo to šolo. Pouk sc odvija v dveh 
turnusih. Kljub temu, da sta bila iz sredstev samopri
spevka 1971-76 zgrajena dva dodatna razreda, to ni rešilo 
kritičnega položaja,v katerem se nahaja šola. V sedanjih 
pogojih ima šola le dva razreda, ki sta primerna za so
dobni pouk, v drugih učilnicah pa o*roci teh pogojev ni
majo. Poleg tega, da šola nima telovadnice in da imajo 
otroci za ta namen le igrišče pred šolo, primanjkuje tudi 
drugih prostorov, kot so garderobe, kabineti in prostori, 
kjer bi bila shranjena učila. Kuhinjo je sanitarna inšpek
cija že zaprla, vendar so jo obnovili, da je zopet dobila za
časno uporabno dovoljenje. Pomembna pomanjkljivost 
lokacije sedanje šole je tudi v tem, ker stoji na prostoru, ki 
ga v neposredni bližini omejujeta dve magistralni cesti. 
Kljub težkim, skoraj nemogočim razmeram sc lahko 
učenci in pedagogi pohvalijo s 100-odstotnim uspehom v 
šolskem letu 1975-76.«

njihovo delovanje. Koso hoteli preurediti zapuščene pro
store v klubu upokojencev, je občina takoj zahtevala pla-; 
čilo najemnine.

Kritično se je izrazil tudi o delovanju mladine v primer
javi s povojnimi leti, ko je mladina aktivno delovala tato 
da je prirejala kulturne in športne prireditve.

Kritično, čeprav z drugega zornega kota je ocenila de
lovanje mladine na Škofljici predsednica ZSMS Minka 
SKUBIC, ki se je strinjala s kritiko tovariša Simčiča, ven
dar s to razliko, da za takšno neaktivnost ne pada krivda 
samo na mladince, saj od drugih družbeno-političnih or
ganizacij in občanov ne dobijo nikakršne podpore, niti
moralne niti materialne. To je ponazorila s primerom, da
na prireditve na Škofljici pride le malo obiskovalcev, dvo
rana je ob takšnih priložnostih skoraj prazna.

Povsem drugačna je slika dela mladine v naselju Pijava: 
gorica, kjer mladinci delujejo na športnem, kulturnem 
področju, sodelujejo z gasilci in občinsko konferenco 
ZSMS. Sodelovali so tudi z mladinsko delovno brigadoi 
OK ZSMS pri izgradnji športnega igrišča v njihovem 
kraju.

Ravnatelj osnovne šole pa je še pristavil, da se mladina 
redno udeležuje dela mladinskih pohodnih enot. Zanikal 
je trditve, da so mladinci neaktivni m dejal, da »smo sta- , 
re jši v mnogočem krivi, ker mladina ne deluje tako, kot bi 
bilo potrebno; mlade moramo pritegniti k delu«.

Gasilci — vzorni
Delovanje gasilskega društva je ocenil njegov povelj'J 

nik Franc TRATNIK kot uspešno. Člani društva so priza
devni, saj s prostovoljnim delom urejajo in popravljaj0N 
gasilski dom in njegovo okolico. Redno pridobivajo nove 
člane, primanjkuje pa mentorjev za delo z mladino. P0!1' 
valijo sc lahko z uspehi doseženimi na tekmovanjih v ob-j 
činskem in mestnem merilu. Ravno sedaj zbirajo denar za 
no\ o a\ to-cisterno. Del denarja jim je že odobrila Mestna 
gasilska zveza, denarno pomoč pričakujejo tudi od dc' 
lovnih organizacij v krajevni skupnosti, nekaj pa bo<kH 
primaknili občani s prostovoljnimi prispevki. Cistern0 j 
bodo uporabljali razen za osnovno dejavnost tudi za 
dovoz pitne vode občanom v času suše in za oskrbovanj0 \ 
prebivalstva z. vodo v primeru morebitnih elementarnih j 
nesreč.

Na Pijavi gorici so aktivni
Janez JEREB, predsednik aktiva ZZB Pijava gorica j° 

dejal, da so najbolj aktivne organizacije na Pijavi gorl 
OO ZSMS, gasilci in ZZB. Te organizacije združuj«)0 
člane petih okoliških vasi, zato je komuniciranje in sou 
lovanje težje, kot če bi bili občani koncentrirani v en01" . 
naselju. Kljub temu to ob prizadevanju ni prevelika ovira- 
da ne bi na nekaterih področjih dosegli pomembne usp° ■ 
he. Gasilsko društvo Pijava gorica je pobudnik izgradi) ■ 
doma družbenih organizacij, ki bo ob dograditvi poin«0' 1 
središče družbenega življenja Pijave gorice in okoliš* 
vasi. K sodelovanju pri delu so pritegnili mladino, pa tu 
drugi občani so sodelovali s prostovoljnim delom.

Tarejo jih problemi, kot je vzdrževanje vaških poti- ^ 
niso krajevne, javna razsvetljava, ki je zastarela in p1'0' 
Meni kanalizacije.

Kiitura na zadovoljivi ravni
Delovsko prosvetno društvo SVOBODA dela v ,r° 

sekcijah in sicer; pevska, dramska in knjižnica. »Pril,e 
jevanju dela in založenosti knjižnice je le-ta zasedla dr » 
do tretje mesto v občinskem merilu, na kar smo upr-1 
Čeno ponosni, glede na prostore, kamor je utesnjen0!* 
dejal predsednik KUD Škofljica Vlado ROT. Pevskizb°‘ 
sodeluje na revijah pevskih zborov, priredil je tudi » ^ 
cert v domačem kraju, pa tudi gostuje po manjših kraj' 
vsej občini. • /

Družbenopolitične organizacije in društva 
nimajo primernih prostorov za delo

Po besedah predsednika krajevne konference SZDL 
Milana KAVŠKA se KK SZDL Škofljica lahko ponvah s 
številnim članstvom. Pri svojem delu KK SZDL zadeva na 
prostorske težave, ki so skupne vsem družbeno-politič- 
nim organizacijam in društvom v krajevni skupnosti. Pri
mernih prostorov nimajo tudi v drugih naseljih. Aktiv no 
se vključuje v družbeno-politično življenje KS. prav tako 
sodeluje pri vseh akcijah republiške in občinske konfe
rence SZDL. Med drugim aktivno deluje pri akciji za 
pomoč Posočju, pri akciji za vpis posojila za ceste, predv
sem pa sc angažira pri pripravah za podaljšanje samopri
spevka za izgradnjo objektov družbenega standarda. 
Omenil je tudi problem dnevnih migracij učitel jev in dru
gih delavcev, ki delajo v industrijskih obratih na Škofljici. 
Zato resno razmišljajo o gradnji stanovanjskega objekta 
za pedagoški kader. S tem, ko bi ti ljudje stanovali v kra
jevni skupnosti bi bilo tudi kulturno in družbeno-poli
tično življenje bolj razgibano.

ZK nima dovo| vpliva
O delu osnovne organizacije je spregovoril namestnik 

sekretarja OO ZK Stane TOMŠIČ: OO ZK šteje 16 čla
nov, ki so po večini upokojenci, le-ti pa delujejo po svojih 
zmožnostih. Osnovna organizacija bi tvorneje in učinko
viteje delovala, če bi aktivno sodelovali tudi vsi tisti ko
munisti, ki so organizirani v OO ZK delovnih organizacij, 
v krajčvni skupnosti pa so popolnoma neaktivni. Takšnih 
članov ZK je približno 70 do 80, Predstavniki OO ZK sc 
dogovarjajo za sodelovanje z OO ZK temeljnih organiza
cij združenega dela. ki imajo svoj sedež v krajevni skup
nosti.

Kritično o delu ZSMS
Predsednik krajevne organizacije ZZB Mirko SIM 

ČIČ je poudaril, da je ta organizacija vsa leta po vojni 
bila tista, ki je vodila vse družbeno in politično življenje v 
KS.

Z leti pa njihova moč počasi upada. S priokusom gren
kobe je dejal, da tudi na občini ne kažejo razumevanja za

»ustavljena urbanizacija
Urbanizacijo na Škofljici je zaustavila načrti"-' ^ 
idnja avtomobilske ceste preko te krajevne skup”1 j 
načrtu so tri variante, do končne izbire variante z® 
>žna gradnja na nobenem od treh rezervatov. 'l’ 
ivlja problem lokacije nove šole in dela indust J £ 
ne, je povedal predsednik sveta KS Ciril MAR ^ 
Varnost ljudi Škofljice in tudi varnost prometa ^ 
ih terja čimprejšnjo rešitev prometnega vozla. ^ j 
rep bi bil postavitev ustrezne prometne signali*0 
muforjem na najbolj prometnem križišču. Trajne)^. ^ 
ev pa naj bi predstavljala južna obvoznica, p° k01 
v prihodnje usmeril ves tranzitni promet.

judarek gospodarskemu razvoju
-vit'

Gospodarsko je KS Škofl jica nerazvita, v vsej *cr‘ijj(,|ii. 
jpnosti so le tri temeljne organizacije združene?mosti so le tri temeljne organizacije zuruzi-i'-c .. 

o: Galvanotehnika, Gozdno gospodarstvo L)u 
TOZD Škofljica in Hoja — TOZD Žaga '>kt jjiaI vzz.u/ .-VKOiijica m noja — iv/z.iz z-us« - .. $
ritegniti bi bilo potrebno gospodarske organi*110 > v 
a zdradili svoje obrate, saj delovne sile ne m0 > . 
bljano na delo se vozi dnevno okrog šeststo fl 
redstavnik delovne organizacije Galvam' 
iž MACAROL je predstavil svojo delovno otf-'1^^.

i in med diugim dejal: »Politika občine »e pf«111'1*
a za življenje v KS Škofljica, za gospouai—■ 
i razvoj. Kljub temu, da so se predstavniki de. 
izuči je že obrnili na občinske organe in orga"1* ^s>ir 
odzivu. Delavci Galvanotehnike si pomagaj01

Jcrnizirujo 
družhcno-po 1 ,oljšujejo delovne pogoje. i»a unm-s..- , . n,-

Jročju so tudi aktivni, cilj njihovih prizadeva11) h1’ 
Jročju je ustanovitev osnovne organizacije / . poli' 
ogičnu posledica dosedanjega delovanja. 'v0ogičnu posledica dosedanjega delovanja. *v0 ■ ib*0 
io zrelost so pokazali s tem, da so bili med p[" ,dpi' 
Ipisali vse samoupravne sporazume, sogla'1 ^.(in1' 
posojilo za ceste in že odposlali pomoč pfi**1 

,očju.« ^

POGOVOR Jh' 
MILOVAN £>iM

vVik'
PRISPEVEK

rro a PRfcS1^
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BILI SMO V DELOVNI ORGANIZACIJI

Laboratorij ni pomemben le za izobraževalni proces, temveč tudi za Mikroskopiranje je v mikrobiološkem oddelku eden osnovnih ele- Ob delu z virusi so potrebni posebni varnostni ukrepi. 
Outnstveno delo. mentov dela. •

SOLIDARNOST NA »VETERINI«
NI LE BESEDA

račun fakultet je večkrat slišati vrsto pripomb, tako od vzgojno izobraže- 
‘tun do tega, da se premalo vključujejo v nekatera družbena dogajanja, da ni 
v°lj razvita samouprava itn. Večkrat upravičene pripombe pa morajo, žal. 

Pokušati tudi tisti, ki so tak^kot bi si jih le lahko želeli in ki so lahko dejansko 
°r ostalim fakultetam tako po svoji organiziranosti, kot po sodelovanju med 
udenti in predavatelji in po odlično organiziranem študijskem procesu kljub 

. r°ninim sredstvom, ki jih dobivajo. Takšna organiziranost, ki je lahko vzor, 
“ v TOZD Veterina v okviru Biotehniške fakultete v Ljubljani.

^Nvečji in najemtnejši
. ŠAUTA ni le višji strokovni sodelavec fakultete in dipl. ing. bioke- 

temveč je tudi na družbenopolitičnem področju izredno aktiven, saj je se- 
e*ar osnovne organizacije ZK, predsednik zbora delavcev, predsednik fakul- 
ne konference sindikatov in še bi lahko naštevali. »Če bi pogledali po sindi- 
»n organiziranosti,bi ugotovili, da imamo osem sindikalnih organizacij v ok- 

naše fakultete, torej v sedmih TOZD in skupnosti skupnih služb. Naša 
UZD jc največja, saj šteje 86 članov, smo tako pred raziskovalnim inštitutom 

^ ndica in agronomskim oddelkom. Da imamo v vseh organih tripartitno sesta- 
^ delavci, študentje in porabniki,verjetno ni treba posebej poudarjati, 

organizacijo ZK imamo študentje in profesorji skupaj in največkrat 
u‘ skupaj rešujemo, čeprav bi lahko tudi aktivi sami. Želimo pa imeti po

sest n0s,,rdno kot doslej. Aktivi ZK študentov ali profesorjev se sami le redko 
nejo. Menimo, da so problemi enih tudi problemi drugih in da si naj po- 

naš.311'0' ^redsedniki vseh naših svetov so iz vrst porabnikov. Takšni so obrisi 
v e sa,noupravne organiziranosti. Številna naša tudi samoupravna prizade- 

la pa večkrat ne uspejo, ker se ustavi marsikaj ob denarju. Naše skupne 
SrJ*>mbe, tako študentov kot profesorjev na merili^ po katerih smo dobili 
sp^Hniso bile upoštevane, vsaj ne v nujno potrebni meri. No,o našem go

rskem položaju bi več kdo drog.«

denarja kot pred pred dvema letoma
p^dnik poslovnega odbora in torej fakultetni »finančni minister« je 
kljpj r' LEO ŠENK. »Izobraževalna skupnost večkrat spreminja merila in 
Prin m P°,em so težave. Sedanja merila so nam vsilili. Pri nas smo imeli vrsto 

b’ Pa jih niso upoštevali. Lani smo dobili toliko denarja kot leta 1974. 
let, j<fl'1 51110 dobili dva odstotka manj kot lani. Torej imamo letos manj kot 
in . 4* kakšna je v tem času stopnja inflacije in koliko so sc podražile knjige 
P°lov' *abj^Pa jc jasno vsakemu. Gozdarji pa so še na slabšem, saj so dobili le 
$e|t ^c° 'anskega denarja. Tako smo s postavko materialnih izdatkov na psu. 
let, e aa*srno 'ahko sprejeli finančni načrt za letos, morali bi ga pa na začetku 
liji .? e iu,ija smo dobili namreč merilu. Sreča, da smo že ves čas varčevali in 
ri|ih L s’cef bi bilo še slabše. Tako hudt^kot je^pa le nismo pričakovali. Pri me- 
vi|j J dodeljevanje sredstev je vrsta napak. Ni sprejemljivo poudarjanje šte- 
^'P^amov in vezati levji delež sredstev na njih, medtem ko je število 
tla cc| ?V 1n Pros,°r kot tretje merilo bolj postransko. Poudarek bi moral biti 

0tnem študiju, na celovitosti.

v meriii
ni veljL*'0 Prizadeti ne le ker imamo malo študentov, ampak tudi diplomantov 
ali p, ’ saj ni prevelikih potreb, fakulteto pa moramo vzdrževati tako za pet 
laaroč' • '°*,udcntov. Stavbo je treba vzdrževati, priprave in učne pripomočke 
llcj niv."18 za revije) je treba kupovati, saj jih profesorji rabijo. Nekateri stro- 
tlant- . dvtsni °d števila študentov, so pa nujni in tu smo prizadeti. Na diplo- 
50 »ed 0bl1110 letn° 9.000 din, na študenta pa 450 din. Družboslovne fakultete 
hjev j ^na h^lšcm, ker je njihovo delovanje cenejše, saj nimajo niti laborato- 
(elton(n pod°bncga. Fakultete dobijo za diplomanta različno: od 3.500 din 
Sr,>t> re)'riS'ta^ (medicinska), na študenta pa od 100 do 450 din. Mi
ce|0 |C(S Pf1 vrhu, vendar smo suma sumarum dobili za materialne izdatke za 
°s*iovj ° ()<l ,1s°šaLov. To seveda rczultira na koncu ob ostanku dohodka. Na 
štev idj81)8'1*6 smo porabili v prvem polletju že 105 odstotkov letošnjih sred- 

sLrajncmu varčevanju. Večina stroškov je za elektriko, vodo itd.

"S- Jože Šauta Prof. dr. Srdjan Bavdek

Letos smo porabili v prvem polletju zaradi zvišanih cen skoraj toliko kot lani v 
celem letu. Inštitut varčuje in sme porabiti le 70 odstotkov lanske porabe, vsi 
zategujemo pasove. Skupnosti za posamezne stroke (od tega smo si veliko obe
tali) so formirane, vendar ni dotoka sredstev in dobimo tako še manj. Skupno
sti ne dajejo toliko, kot bi morale po dogovoru.

Varčevanje, varčevanje!
Zato smo se morali odpovedati važni literaturi in torej siromašimo študij. 

Porabo smo praktično ukinili, saj naročilnice pri nas ni več mogoče dobiti. Ne 
vemo pa, kako naj inštitutu prepovemo nabavljati kemikalije, saj brez njih de
lati ne more. Demonstratorjev ne bomo mogli nastaviti, saj merila denarja za 
njih ne upoštevajo, brez nagrade pa jih po novem zakonu ne smemo pustiti. 
Torej smo v mat poziciji. Demonstratorje smo doslej imeli in so to opravljali 
brezplačno študentje. Sedaj zakon to prepoveduje, obenem pa nam družba 
denarja za plačilo ne da. To je paradoks.

Imamo vrsto obveznosti. Interno sofinanciramo gradnjo agronomske fakul
tete. Sindikat je predlagal pristop k finančni realizaciji posameznih obveznosti 
šele po zaključnem računu. Povsod skušamo varčevati.«

»To polovico leta terenskih vaj ne bo. To je okrnitev študijskega procesa, 
vendar izbire ni,« pravi prof. dr. SRDJAN BAVDEK, predstojnik TOZD Ve
terina. Če bomo obdržali vse omejitve, kar bo izredno težko, bomo imeli ob 
koncu leta 52.000 din dohodka. Od tega bo ostalo po poravnavi obveznosti iz 
dohodka še 7800 din. To pa je vse. Prihodnje leto ne bd regresa, ker ne bo de
narja. Morali bi dati nekaj v sklad za tisk literature, pa ne bomo mogli. Sklad za 
modernizacijo pouka bo ostal prazen, saj še teg^kar imamo,ne moremo vzdr
ževati. Prihodnje leto bomo skušali izboljšati položaj. Seznanili bomo agroži- 
vilsko skupnost s položajem in skušali spremeniti merila. Iščemo notranje re
zerve pri raziskovalnem delu in podiplomskem študiju. Skušamo doseči dolo
čeno racionalizacijo tudi z združevanjem (o tem razpravljamo) Veterinar
skega zavoda Slovenije z našim inštitutom.

Kadri bežjo v gospodarstvo
Osebni dohodki pri nizkih kategorijah so kritični. Snažilka zasluži 2400 din, 

tehnični kader 3400 in zato bežijo v gospodarstvo. To pri nas še ni tako izredno 
hudo, kažejo pa se že močne težnje. Ponekod pa imajo s tem že izredno resne 
težave.«

Docent dr. VALENTIN SKUBIC, podpredsednik sveta visokošolske 
TOZD je opozoril na hude stanovanjske probleme. Asistenti naj bodo po za
konu iz prakse, torej iz gospodarstva, od tam pa ne pridejo, saj tu nimajo sta
novanja, pa še plačo imajo slabšo. Pod temi pogoji sploh ne moremo več ka
drovati. UK ZKS je tudi že opozoril na ta problem.«

JOŽE SAUTA: »Kljub takšnemu položaju pa se tako kot celota kot tudi kot 
posamezniki vključujemo v vse družbene akcije.«

Asistent JOŽE LORGER, delegat v KS in član izvršnega odbora osnovne 
sindikalne organizacije. »Fakulteta kot celota je dosegla 40 odstotkov vpisa 
posojila za ceste, mi pa smo presegli polovico. Morda bo kdo rekel, da je to 
slabo, vendar poglejmo kdo je vpisal. Predavateljski kader je vpisal v celoti do 
zadnjega. Sindikat pa je po temeljiti razpravi sklenil, da v nižje kategorije ne 
bomo posegali. Imamo namreč v kolektivu 15 sindikalnih podpirancev. Kako 
naj ti posodijo? Kako naj mati s štirimi otroki in možem alkoholikom brez za
poslitve, ki zasluži 2400 din,vpiše polovico tega kot posojilo?

Gremo delat na svoje stroške v Posočje
Pomoč Posočju smo poslali takoj. Naš sindikat se je že drugi dan odločil dati 

enodnevni zaslužek, po drugem potresu pa smo se odpovedali vsem sredstvom, 
ki smo jih štiri leta zbirali za izlet in smo jih poslali Posočju. Kupili smo spalne 
vreče in jih poslali. Dali pa bomo še en enodnevni zaslužek, torej skupaj dva. 
Glavnemu štabu pa smo se ponudili, da gremo ob sobotah in nedeljah delat v 
Posočje in to na svoje stroške. Za tovrstno pomoč so se nam zaenkrat zahvalili, 
smo pa vedno pripravljeni.

Razpravljali smo tudi o samoprispevku. Po prvih vtisih pri nas ne bo ljudi, ki 
bi bili proti. Bile pa so pripombe, da jc premalo brošur o tem , kaj vse je bilo 
zgrajeno iz prvega samoprispevka.

Asistent Jože Lorger Prof. dr. Leon Šenk

Bili smo eni prvih, ki so pristali na samoprispevek za gradnjo doma medicin
skih sester. Prvi smo pristopili k samoupravnemu sporazumu o KS. Povsod 
skušamo pomagati, čeprav imamo težave. Fakultetno okolico urejamo sami, 
predavatelji pa si sami pleskamo sobe, ker že 15 let ni bilo denarja za pleskan
je. Vse seveda s svojim materialom. To je tudi varčevanje.«

»Prej smo bili vezani največ le na republiko, sedaj pa se povezujemo precej 
tudi s KS Kolezija, na katere ozemlju smo. Večkrat podajamo tudi v okviru ob
čine na kaj pripombe npr. na samoupravni sporazum o družbeni samozaščiti,pa 
nam z občine sploh odgovorili nisotampak smo dobili le čez čas urgencojzakaj 
ga še nismo podpisali. Tak način dela ni najboljši. Na fakultete bi se morali 
spomniti tudi še kdaj drugič, ne le ko jih rabiš. V srednjeročnem načrtu o šol
stvu v občini Vič-Rudnik naj bi bili vsaj dve besedi o visokih šolah, ki jih je na 
področju te občine veliko, pa nismo niti omenjeni. To tudi ni dobro. V tem na
črtu so na občini povsem pozabili na zdravstveno varstvo živali obenem pa ra
zvijajo kmetijstvo in živinorejo,« pripominja Srdjan Bavdek.

JOŽE SAUTA: »Razmerje med študenti in dijaki v naši osnovni organiza
ciji ZK je pol — pol. V naši OO ZK smo veliko razpravljali o idejni naravnano
sti, reformi učnega načrta, liku diplomanta, veliko pa smo storili tudi na po
dročju kadrovanja.«

Ker je Jože Šauta ne-le sekretar OO ZK, temveč tudi predsednik sindikalne 
konference na fakulteti,smo ga vprašali o sodelovanju s sindikatom na ru\iv 
občine. »Sindikat večkrat dobi kako pošto od občinskega sveta, vendar gradivo 
ni prilagojeno našim razmeram, temveč gospodaistvu in si mi tako z njim ne 
moremo kaj dosti pomagati. Odbor za visoko šolstvo pri občinskem svetu ZSS 
pa je največkrat le transmisija občinskega sveta ZSS.«

Vzor za odnose med študenti in predavatelji
O ZSMS in študentih je govorila VOJ K A BOLE, študentka 5. letnika in član 

predsedstva OO ZSMS. »Študentje sodelujemo povsod. Malo škriplje le naše 
delo po letnikih samih, kjer bi se dalo še marsikaj narediti. Naša aktivnost se je 
začela pred štirimi leti z veterinariado. Športno smo začeli in sedaj imamo že 
pestro aktivnost. Naše športno društvo Veterinar šteje kar 200 članov, kar ni 
malo za en oddelek ene fakultete. Tu smo povezani tudi na občinski ravni in 
naši strelci, igralci namiznega tenisa in drugi so kar priznani. Zlepa ni na kateri 
od fakultet tako dobrih odnosov kot pri nas. Tudi v znanstveno delo posegamo 
študentje aktivno, kar kaže več Prešernovih nagrad, kar je visoko priznanje. 
Naš aktiv ZSMS se je tudi zelo zavzemal za povezavo med oddelki na fakulteti. 
Veliko smo se angažirali tudi pri sestavi študijskega programa. To da smo tudi 
na tem področju uspeli precej narediti,je pritegnilo številne kolege k aktivno
sti, ker so videli, da se marsikaj da narediti.«

V zvezi z izvajanjem zakona o združenem delu bo CK ZKS še posebej preu
čeval v okviru univerze Biotehniško fakulteto in samoupravno organiziranost. 
Samoupravljanje bo treba po dosedanjih zapažanjih predvsem spodbuditi pri 
porabnikih, ki se premalo udeležujejo sestankov. Negativnih ocen za oddelek 
veterine ni in so dejansko lahko vzor za večino. Tudi zavest študentov je na za
vidljivi ravni. To ilustrira primer: fakulteta nima denarja, da bi kupila fotoko
pirni stroj takozvani Xerox Zato so se študentje odločili zbrati denar sami in 
stroj kupiti za fakultetne in svoje potrebe.

Doc. dr. VALENTIN SKUBIC: »Veliko razpravljamo in skušamo tudi do
seči, da bi imeli petletni študij, kot ga imajo vse veterinarske fakultete v državi 
in tudi povsod po svetu. Programi so namreč zelo zahtevni. Komite za vzgojo in 
izobraževanje pa je našo pobudo odklonil.«

»Naš oddelek slavi letos 20 let delovanja. V tem času smo že z marsičem 
uspeli, imamo pa še vrsto načrtov. Vse pa je odvisno od denarja, torej naše ma
terialne baze. Po programu izgradnje naj bi zgradili poleg oddelka še klinični 
center. Potrebovali bi tudi več prostora, saj so bili sedanji prostori načrtovani 
za 15 do 20 študentov, sedaj pa dela v njih 40 študentov. Vse pa je v veliki meri 
odvisno od denarja. Študentje in predavatelji smo dokazali, da kar je mogoče 
narediti z dobro voljo in samoodpovedovanjem, da smo že naredili,« nam je 
povedal prof. dr. Srdjan Bavdek.

Razgovarjal se je in fotografiral: 
MILOVAN DIMITRIČ

Vojka Bole Doc. dr. Valentin Skubic
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O SEDANJEM TRENUTKU KULTURNEGA ŽIVLJENJA V OBČINI VIČ-RUDNIK

PRIBLIŽATI
KULTURNE
VREDNOTE

POGOVARJALI SMO SE 1 
Z BORISOM MAKOVCEM j

Kadar v hrupu sodobne motorizacije hitimo drug mimo 
drugega z naglico, ki v nas radira vse človeško, da ostaja 
samo brneča sled, pozabljamo, da živijo ljudje, ki so se 
zavestno odločili, da bodo ves svoj prosti čas in mir in 
zbranost namenili prav človeku, humanizmu in kulturi.

»Lahko njim,« sem večkrat slišala, »ki imajo BORISA 
MAKOVCA«. V posebni izdaji kulturnega poročevalca, 
ki je izšel pred kratkim, z naslovom »Odličja svobode za 
leto 1976«, v poglavju »Odličja svobode z zlatim li
stom« med drugim piše:

— Boris Makovec je delal kot predsednik ZKPO ob
čine Ljubljana Vič-Rudnik sedemnajst let. Tu je široko 
razvil svoje organizacijske sposobnosti, z enako zavze
tostjo si je prizadeval za razvoj knjižničarstva, gledališke 
dejavnosti, vokalno glasbene, baletne, folklorne in li
kovne dejavnosti. Znal je pridobivati sodelavce in jih

Boris Makovec

spodbuditi k uresničevanju zamisli, porojenih iz svoje ši
roke razgledanosti na vseh področjih umetniškega ustvar
janja. Sposobnost, povezovanja teorije s prakso mu je 
omogočila, da jc/hal ljudem približati kulturne vrednote, 
jih opozarjati na njihove idejne, etične in estetske vred
nosti.

Kulturno delo društev, s katerimi je Makovec zelo po
gosto tudi sam neposredno sodeloval, se je zelo razmahni
lo; o tem priča 14 revij občinskih gledaliških skupin, prav 
toliko revij mladinskih in otroških pevskih zborov s prek 
1.000 pevci, nastopi pevskih zborov odraslih, ki jih je 
danes v občini že 12 in jih vodijo strokovno usposobljeni 
zborovodje. Posebno skrb je Makovec posvečal delo
vanju knjižnic, ki jih je danes že 20, v času kulturne akcije 
pa sta zrasla v občini tudi dva kulturna domova: na Robu 
in v Šentjoštu. Še posebej pa se je posvečal kulturnemu 
osveščanju mladine, ki jo je vedno znal privabiti med 
izvajalce in poslušalce. Pri delu tovariš Makovec ni trpel 
površnosti, njegove seje so bile vedno dobro pripravljene, 
dogovorjene obveznosti tudi izpolnjene. Najdragoce
nejše je njegovo neposredno kulturno mentorstvo, nje
govi pogovori z amaterji, društvenimi organizacijami in 
strokovnimi delavci, pogovori, v katerih je bilo vedno 
mnogo spodbude in pohvale, z odkrito in prepričljivo be
sedo pa je znal tudi kritizirati, kar je bilo kritike vredno...

Pogovor s človekom, ki ima tako bogato življenjsko iz
kustvo, ni samo zanimiv, ampak tudi dragocen. Posebej 
zavoljo nekaterih zgoraj zapisanih lastnosti, ki so precej 
izjemne, sem se srečanja posebej veselila. Tudi strah, da 
bi predsednik izvršnega odbora kulturne skupnosti Ljubl
jana Vič Rudnik, član izvršnega odbora ljubljanske kul
turne skupnosti, član sekretariata mestne Zveze kulturno 
prosvetnih organizacij, član Sveta za kulturo pri občinski 
SZDL, komisije za naložbe pri kulturni skupnosti Slove

nije, Sveta knjižnic Prežihov Voranc, član Sveta pri SZDL 
mesta Ljubljana... kar je Boris Makovec vse v eni osebi, 
ne utegnil priti na pogovor, je bil odveč. Potrkal je in 
hkrati že vstopil, S črnoobrobljenimi očali in s prastaro 
aktovko pod roko se je nekako nanagloma ustavil, kot po 
pomoti, skrbno odložil aktovko, pogledal na uro in se use
del. Njegov, skozi dioptrijo nekako žalosten pogled pa je 
govoril: »Mudi se mi, ampak vzel sem si malo časa« in 
potem ni več niti enkrat pogledal na uro, čeprav je čas ko
lobaril preko poldneva, popoldneva v večer.

Nobene nestrpnosti ni pokazal niti ob tako osebnih 
vprašanjih, ki pa so dandanašnji zelo popularna, saj zelo 
poenostavljeno mislečim ljudem šele dajo pravo sliko o 
človeku; odgovarjal je kratko, s staccatom hudomušnosti:

— Zaupajte nam znamko prevoznega sredstva:
»ROG, model 59 na dveh kolesih.«

— Znamka gramofona: »Ga nimam.«
— Magnetofona: »Nimam.«
— Vikend? Na morju, v hribih: Hvala, nikjer! Zaradi 

večjega občutka svobode.«
In že sva bila sredi zanimivega pogovora. O tem, da se

stvari ne sme poenostavljati. O tem, da vikendaštvo ni 
samo zadeva prestiža, da ima globlje vzroke, da utegne 
biti eksistenčna potreba. Pogovarjala sva se o toleranci in 
kakor mimogrede načela pogovor o

KULTURNI SKUPNOSTI

Mnenja je, da ta hip še ni dosegla namena, za katerega 
je bila ustanovljena. Do zdaj še ni bilo opaziti, da bi dele
gati, razen tistih, ki se s kulturo poklicno ukvarjajo, priha
jali s pomembnejšimi predlogi za oblikovanje kulturnih 
programov v občini in v mestu, čeprav bi imeli vso mož
nost vplivanja.

Vzroke vidi v sestavi delegatov, ki očitno niso vsi inte
resno usposobljeni za to, da bi lahko prispevali več. Dele
gatski mehanizem bi utegnil biti bolje utečen, če bi ne bil 
mandat delegatov fleksibilen, ampak bi se lahko za po
dročje kulture izvoljeni delegati lahko bolj globalno po
svetili problematiki. Prihaja do situacij, ko je delegat pri
soten slučajno in ne zato, ker bi se s problemi kulture si
stematično ukvarjal. Interesne skupnosti bi lahko imele 
iste delegate, saj se problematika ne spreminja, kot na 
primer pri občinski skupščini. »Doslej še ni nihče iz kra
jevnih skupnosti izjavil, da je pri njih premalo kulture, ko 
sem pred KS razlagal, kaj bo financirala; vztrajno so po
navljali, da je bistven vodovod. Stvari bi se obrnile na 
bolje, ko bi se zbrali ljudje, ki imajo za to interes, da bi 
lahko razpravljali o smotrnosti programa vse kulturne 
skupnosti.« »Denarja res ne bi bilo več, morebiti bi sc pa 
lahko ustrezneje razdelil. Bolj argumentirano bi potem 
lahko nastopili ZA ali PROTI takšni kulturi in sredstva bi 
bila lahko potem tako razporejena, da bi vsi imeli obču
tek, da za tem ne stoji le ozek krog kulturnih delavcev, 
ampak mnogo širši krog delovnih občanov za tak in točno 
tak kulturni program.« Govori z vero, intenzivno, z 
obema rokama, prepričuje — prepriča.

O GLASBI

sem načela pogovor mimogrede, iz radovednosti. Letos 
je na občinski reviji mladinskih in otroških pevskih zbo
rov nastopilo že okrog 1300 otrok, kar je nedvomno nje
gova zasluga. Menila sem, da je sam vsaj amater — in
strumentalist ali pevec. Pa je zanikal. Pravi, da mu je 
glasba emotivno sicer blizu, mu veliko pove. »Pri delu, če 
pišem ali berem, mi je glasba podton vsega doživljanja,« 
vendar ni sam nikoli pel ali igral kak instrument niti nima 
gramofona. Ne dela razlik med sodobno rock glasbo ali na 
primer med operno. Od vsega začetka (od leta 1958, ko v 
občini še ni bilo nobenega zbora) pa se je zavedal velikega 
pomena, ki ga ima glasba na ljudi.

Znal je pridobiti strokovnjake, omenja prof. Terčelja, 
Radovana Gobca in sedanjega predsednika vokalno glas
bene komisije prof, Budkoviča, ki so glasbeno dejavnost 
organizirali, vodili in usmerjali, tako da so letos pod stro
kovnim vodstvom osmih profesionalnih dirigentov na ob
činski proslavi zapeli združeni pevski zbori iz 150 grl.

TEDEN KOMUNISTA V NAŠI OBČINI

ČLOVEK,
DELO IN KULTURA

Pod tem geslom potekajo v letošnjem letu akcije v 
okviru TEDNA KOMUNISTA širom po Sloveniji.

V naši občini bo potekala v mesecu oktobru in bo 
vsekakor posvečena poleg počastitve 100-letnice 
Cankarjevega rojstva in 35-letnice začetka naše revo
lucije tudi razvoju kulture na področju naše občine.

Občinski komite ZKS je že organiziral razgovor z 
vsemi sekretarji osnovnih organizacij ZK po delovnih 
organizacijah in krajevnih skupnostih o organiziranju 
akcije v teh okoljih. Tako bodo v vsaki osnovni or

ganizaciji organizirali sestanek oziroma razgovor o 
vključevanju v nadaljnji razsoj in prizadevanja kul
turne politike kraju, kjer živijo oziroma delujejo.

Poleg sekretariata osnovne organizacije naj bi v tej 
akciji sodelovali predvsem poverjeniki Komunista 
oziroma posebne delovne skupine, ki bi organizirale 
srečanja z umetniki — kulturnimi delavci, razgovore o 
kulturni ustvarjalnosti, o organiziranju kullumoii- 
metniških programov v sodelovanju s kulturno-pro- 
svetnimi društvi iz naše občine, dalje ustanavljali hi 
marksistične skupine in podobno.

O KNJIGI IN KNJIŽNIČARSTVU

ima na voljo fantastične statistične podatke, ki pravijo, 
da se po dosežkih približujemo mednarodnim standar
dom, ki jih je sprejel UNESCO. Nekatere naše amaterske 
knjižnice imajo boljše rezulatet kot poklicne. Slabši so re
zultati v mestnem okviru, ker v nekaterih občinah ni niče
sar. V celoti vzeto pa ni zadovoljiva vloga, ki jo opravljajo 
naše splošno izobraževalne knjižnice. Potrpežljivo je 
treba delati na tem, da bi v tej vlogi zaživele, k čemur bi 
prispeval predvsem drugačen izbor literature v knjižnici s 
poudarkom na strokovni literaturi. Knjiga ima velik 
pomen pri oblikovanju osebnosti, zato je pa izrednega 
pomena dober knjižničarski kader, ki se zaveda svoje 
vloge pri sistematičnem oblikovanju človeka, ki naj bo 
uglašen na socialistični humanizem, ne pa da bi oblikovali 
nasilnike in grobijane ali v romantizem zasanjan e osebno
sti — v življenje, ki ga ni in ga ne bo. S tem v zvezi pikro 
omeni »Angelike« in »Katarine«. Na vprašanje, katere 
knjige so oblikovale njega.pravi: »Vedno znova me prev
zemajo knjige Miška Kranjca, »Miklavž Bregnon« Ro-

I
to na vseh področjih, mladi ljudje, ki živijo brez cilj^na- 
redijo samomor, sicer pa ima

O MLADINI

čudovito mnenje. Smatram, da so mladi ljudje naša pri 
hodnost. Naša mladina je v redu, normalna mladina, p°S' 
tena, kritična do napak, ki jih počnemo stari, če imaj0 
slabe lastnosti,so se zgledovali po nas. Kadar mladi ljudje 
odklanjajo družbeni angažma,so dobili vzgled pri starših' 
ki so usmerjeni na pridobitništvo, sicer se bojijo, da nji
hov ugled ne bi bil dovolj velik. Lasje ga ne motijo, sajso 
jih nosili že pred sto leti tudi vojščaki. Vsakega, ki bi mla
dini predpisoval nošnjo, bi gnal pred ustavno sodišča- 
Glavno je, da ne škodijo drugim in dokler z lasmi ne ovi
rajo prometa. Prizna pa, da je včasih razočaran, ko s« 
lastnik lepih dolgih las obrne. Na vprašanje, kaj bi lahk0 
povedal mladini

O TRADICIJI NOB

se je zamislil. Morebiti je v duhu poiskal v predalu mač 
ordenom dela s srebrnim vencem, srebrnim znakom 0F,

maina Rollanda. Močan vtis so v meni zapustila dela Pre
žihovega Voranca, predvsem »Samorastniki« in »Požga- 
nica«. In v zvezi s knjigo omeni z velikim spoštovanjem 
vlogo, ki jo je imel pokojni prof. Pregelj. Ko bi imeli na 
vseh področjih tako zavzete ljudi, pravi.

LIKOVNO PODROČJE
kliče po podobnih zavzetih sodelavcih. Dejstvo, da ima

mo v občini več kot petdeset likovnih profesionalcev 
je hvalevredno, vendarle bi bilo nujno vreči zanko 
tudi na drugi breg, tjai kjer sploh niso vajeni vredno
tenja likovnih stvaritev. Ni najbolj smotrno, da se po
šilja v kraje, kjer so bile kdaj komaj kakšne cerkvene 
podobe, na primer moderno grafiko. In že je zagret v 
načrt. Komisija za likovno umetnost bi izdelala podroben 
načrt, ugotovila nivo irv na osnovi tega izoblikovala 
poučno prenosno razstavo, kar bi bilo dandanašnji, ko 
imamo na voljo dobre reprodukcije, lahko učinkovito in 
poceni. Tako bi v enem zamahu izpolnili vrzel in pridobili 
ljudi za obisk razstave. Kajti na tem področju je treba biti 
zadovoljen z majhnimi koraki, tu gredo stvari veliko bolj 
počasi. In seveda zavedati se je treba, da bodo šele zainte
resirani ljudje potencialni kulturni potrošniki. Prej bojo 
v Filharmonijo šli pevci in v gledališče amaterski igralci. 
Minili so časi malomeščanskih idej, ko so ljudje hodili na 
koncerte in v opero in gledališče, da so se imeli o čem po
govarjati in se je hči morala obvezno učiti klavir. Novi ma- 
lomcščani imajo motorni čoln in jahto in vikend. Če pa 
hočemo več narediti s poglobitvijo interesa, ima ZKPO 
fantastične možnosti, da ustvarja novo publiko za 
osrednje kulturne ustanove v Sloveniji.

»Že,« sem planila, »ampak v kulturnih domovih je 
mraz, sama sem se tam lepo prehladila« — in zaradi sla
bega spomina sem z verzalkami zapisala

KULTURNI DOMOVI
»Drži,« je rekel strpno tovariš Makovec in v hipu sem 

spoznala, da je bil moj medklic previharen, sam že sede
mnajst let spremlja VSE občinske prireditve, gledališke 
predstave, koncerte, recitale, občne zbore, knjižnice in 
letos je od zunaj in znotraj spoznal VSE kulturne domove 
v petih občinah mesta Ljubljane, pa nič ne kaže, da bi 
hotel zadevo gledati subjektivno. »Če hočemo kultivirati 
občinstvo, je treba kultivirati prostore. Neakustične dvo
rane brez ustreznih svetlobnih teles, brez potrebnih apa
ratur, pri škripajočih stolih, brez garderobe in v mrazu, so 
neprivlačne. Posebej še zato, ker to okolje močno zao
staja za materialnim standardom ljudi. Zakaj bi hodili v 
neprezračene, nezakurjene dvorane, ko lahko sedijo 
doma v mehkem naslanjaču in udobnem fotelju in poslu
šajo radio ali gramofon ali gledajo TV. Tega dejstva se ne 
zavedam sam. Tudi ZKPO mesta Ljubljane in kulturne 
skupnosti. In vsi ti sodijo, da je navzlic neprebrano ugodni 
gospodarski situaciji treba stvari čimprej izboljšati. V ta 
namen je bila na pobudo ljubljanske kulturne skupnosti 
ustanovljena pri ZKPO mesta Ljubljane posebna stro
kovna komisija, ki naj bi si ogledala in posnela stanje pro
storov namenjenih kulturi pri ljubljanskih krajevnih 
skupnostih. Potem bi lahko izdelali srednjeročni sanacij
ski program, pri čemer bi upoštevali obseg kulturne de
javnosti v objektih, namenjenih kulturi. Rezultat bo odvi
sen od razumevanja VSEH delovnih ljudi, pri čemer pa 
naj bi bilo edino merilo KVALITETA, kar je skupen in
teres kulturne skupnosti in ZKPO. In ko sva spregovorila 
o kvaliteti sva verjetno oba mislila na

GLEDALIŠČE

velikim občinskim priznanjem za kulturno prosvetnodeP
in zlatim odličjem Svobod tisto ŠTEVILKO, ki ga je riv 
ločala — zapornika štiri leta med vojno. »To, da so <•* 
pretepali, to sicer res ni bilo fajn, ampak to se nekako P0 
žabi. Spominja pa se nekega dogodka. V čevljarski delav 
niči sem delal z Emerikom Walla, ki je enkrat naletel ^ 
voz korenja in mu je uspelo, da je ukradel kriren. Skril#* 
je za predpasnik, vzel nož in ga prerezal na dva dela ' 
enega dal meni. Pa bi ga navsezadnje lahko sam pojeo 
Izvedela sem še, da je Drago Suhi napisal knjigo z nas 
vom »Zamrežena okna«, kjer »nastopam pod imen 
Golobček« in ga pod tem nazivom še danes poznajo s ^ 
kameradi iz zapora. O tistih »mučnih rečeh« v zaporV 
talcih, o Nemčiji, o bombah, o postu »delati iz tega hef { 
stva res ne kaže«, kajti najhuje v življenju je izgubiti saV 
sel, izgubiti cilj. »Zato sem tudi snažilko spoštoval, k°, 
je razburjala — pomenilo je pač, da je vzela svoje oe
zares.«

Najbolj ga razjezi:
Sestanki, ki niso dobro pripravljeni, pa vsi skupfl) 

gubljamo čas. '
Najljubše opravilo: v tistem najdragocenejsem u 

dneva pri knjigi, rad tudi vrtnari, ker je to malce Vn-a 
livno početje, kjer so takoj razvidni rezultati dela, kar 
pravilo na intelektualnem področju, rad celo hodi ^ 
»seje in sestanke, kjer se da kaj konkretnega dogovor 
kot je na primer ZKPO«. Jo

JASNA TAUFt*1

OBISKALA
NAS JE , 
PISATELJIC/
SVETLANA j 
MAKAROVff

Knjižnica KPD Ivan Cankar v Šentjoštu prireja 
sno za svoje mlade bralce uro pravljic. V začetku sep 
bra nas je obiskala pesnica in pisateljica Svetlana ^ ; 
rovič. . i^t

Bil je mrzel, pust jesenski dan. Od časa do časa se J j
za stavo vsul dež. Bliski in črni oblaki, ki so se plaz*** l
hišami, so naznanjali, da bo popoldne še huje. Skrl*0'j^. 
je. Bo kaj obiska? Upala sem, da bodo prišli vsaj i'al ^.|p 
Saj ne zaide vsak dan v našo vas^risutelj. Pa sem biklV si
presenečena. Naši otroci so se res potrudili. Obul* ^ ^
škornje, razpeli dežnike in prišli po blatu in lužah- ^ 
otroci iz Butanjeve in Smrečja niso manjkali. Našte • 
jih 51. Slabega vremena pa se niso ustrašili niti p,.) 
Ljubljančani. Prišli so točno ob napovedanem čas11- »

in je tovariš Makovec v pogovoru nekajkrat omenil 
Horjul. Seveda pa so motivi za gledališko dejavnost ra
zlični: včasih je to edina oblika družabnega življenja ali jih 
vzpodbuja režiser ' posameznik ali pritiska nanje 
ZKPO. Zdrav motiv pa je samo tam, kjer obstaja neka 
skupina ljudi, ki hoče nekaj povedati, nekaj sporočiti, Ko 
bi imela vsaka gledališka skupina dolgoročnejši npr. 10- 
letni program, da bi se čutil razvoj, da bi tudi igralci vedeli, 
da gredo nekam, bi igralci naložili svoje delo v reden izde
lek. občinstvo bi bilo zadovoljno in interes KS in ZKPO 
opravičen. Seveda pa bi nekaj skupin brez škode odpadlo. 
Potem bi bilo lažje organizirati strokovno pomoč sli 
kovno usposobljenih ljudi. Naša gledališka komisija jim 
ne more izdelovati programov, 'azmišljati in odločati bi sc 
morali v kraju samem, potem bi skupinam morebiti uspe
lo, da bi se preigrali od Finžgarja do Shakespeara, ko bi 
hkrati vzgojili občinstvo. Prizadevati si je treba za CILJ in

gim kitkam in svetlim repkom je od veselega pričaš'" |
zastal dih, ko je v razred stopila Svetlana Makan" 
njihovih očkah sem prebrala: »To je torej 
tako lepe pesmice in zgodbice za nas!« Vsak dan ^ j.,vi
je jo tisti, ki hodijo že v šolo, s prijatelji in pesniki- 'l’, ^ 
deti pred seboj živega — to ni kar tako. Še posebej' ■ jt 
tako imenitno pripovedovati kot ona. Pred našimi1 ^ jo 
miška Sapramiš oživela in se začela poigravati z nl’()j.;iv'. 
lički, plezala je po jopicah, pocuknila je nekoga ?•' ^.if
drugega za kapico. Prehitro je minil dragoceni •;;;<# 
obsedeli so in še in še bi poslušali. Sele ko je ,ovailVjc< 
Svetlana obljubila, da bo še prišla, so kodrolase h j| ji 

rn nevihten večer, kajti mrak se je že pt'l ‘ k iiiodšle v črn nevihten večer, kajti mrak se je že pr'l |. i 
lilo je kot iz škafa; na rdečih ličkah pa je sijal s>’lK

, svidenj*' :toplo grel sa j je rekla, da bo še prišla. Na •
v ai isica Svetlana!

IVANKA KAV'/Či‘‘

knjižni
rk**
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DELO DELEGATOV V TKS

PREŠIBKA 
POVEZAVA Z 
BAZO

V današnjem življenjskem in delovnem tempu, se zlasti 
v mestih in v večjih naseljih vedno bolj čuti potreba po 
Športno rekreativni dejavnosti. Mnogim je ta oblika edini 
stik z naravno dejavnostjo in aktivnostjo' Da bi tudi to 
obliko Športne dejavnosti razširili med delovnimi ljudmi, 
so Pred leti ustanovili Temeljne telesno kulturne skupno
sti, ki poleg tekmovalnega športa dajejo poseben pouda- 
rek rekreacijski dejavnosti občanov. Njihove želje in po
trebe pa bi po izdelanem delegatskem sistemu posredo- 
vali iz njihovih vrst izbrani delegati, ki bi morali zastopati 
joterese občanov na rednih skupščinah TKS in na svojih 
Sestankih, vendar temu ni povsem tako. Prepogosto se 
Pretrga nit sodelovanja med občani, delegati in TKS in se- 
veda tudi v obratni smeri. Zakaj?
! V naši občini je 28 KS, ki imajo posebno komisijo za 

jflturo, šport in rekreacijo. Iz teh komisij se izvoli 16 de- 
Jpgatov v zbor uporabnikov skupščine TKS Ljubljana 
ftc-Rudnik. Razumljivo, da posamezni predstavniki za
stopajo interese več KS. Zato pogosto niso in razum- 
jtvo tudi ne morejo biti seznanjeni s potrebami in težn- 
pmi tako velikega števila občanov. Občasno se pojavlja 
ft" neresnost in neodgovorno ravnanje posameznikov, 
»Sr še bolj otežkoča normalno in uspešno delo. Kako naj 
.»rogače pojasnimo dejstvo, da nekateri delegati na 
[Ptpšiini prvič slišijo za obravnavano temo ali pa si gra- 

IVo ogledujejo šele med razpravo?
Jedro športne rekreativne dejavnosti predstavljajo 

osnovne šole s svojimi športnimi objekti. Ko mladina 
nca obvezno šolanje, se pogosto vrača na šolska igrišča, 

Jer preživi proste ure v igri z žogo. Tudi odrasli so pove
do* s šolo, ki ima telovadnico in zunanja igrišča. Ali imajo 
oeani dovolj možnosti za rekreacijo? Ali so objekti 

^Krbovani in opremljeni z ustreznimi rekviziti? Takšna 
^Podobna vprašanja delegati prepogosto pozabijo izne- 

na primernem mestu in s svojimi močmi pomagati pri 
Sevanju problemov.
pogosto se dogaja, da izvršni organi TKS in strokovne 
Upnosti odločajo o stvareh brez sodelovanja delegatov, 
1,1 morali zastopati mnenja svojih krajanov in sodelav- 

rlv V *co'e*tt'v'b in športnih organizacijah. Kje se redno 
'rajo občani, delavci, krajani, da bi s svojimi predstav- 

j sestavili načrt potreb in zahtev ter želja? Ugotovl- 
.IJ° je, da se po volitvah marca 1975 ponekod splošne 
eiegacije KS sploh še niso sestale, da bi razpravljale o 

^eblematiki in razvoju telesne kulture na svojem po- 
0ciu. Menim, da tu komentar ni potreben.
^jub vsem tem težavam, ki nastopajo pri organiziranju 

j^teativne dejavnosti za občane, ne smemo videti le sla- 
c stl- Tudi resnično zavzetemu, strokovnemu delu dele- 
Ijj ”v smo na skupščinah TKS pogosto priča. Posamezni- 

’ 1 tesnično živijo za šport, dajejo športno rekreativni 
■jJ^osti res veliko. V sodelovanju s strokovnimi delavci 

so bili ustvarjeni zavidljivi rezultati (žal pogosto 
no enih in istih ljudi).

djk S^ePa republiške konference S^DL, ki je analizirala 
Javn°st SIS, povzemamo, da bi morali v bazi ustvariti 

v,.,Negacij, ne ie za vsako KS posebej. Tako bi bilo
je J.U^en‘*1 več ljudi in delegati bi zastopali le eno področ- 
1^ kl bi ga poznali. S tem bi dosegli bolj delovno in stro- 
^ "o sodelovanje med TKS in samimi krajani. Vsekakor 
(• 0 Prineslo viden napredek pri širjenju športne rekrea- 
^ ne ^javnosti, ki doslej ponekod še ni zaživela. Utrdila 
p* tudi vez med krajani, delegati in TKS, ki doslej ni bila
^ najbolj trdna. Pri utrjevanju te vezi pa moramo 
rek °Vat' Prav vs‘ 'n ne smemo dopustiti, da se s športno 
^eativno dejavnostjo in njeno organizacijo ukvarja le 

. Ca 'iudi- M. POTOČNIK

VABILO
K SO

DELOVANJU
^ireiska ut urina »Rajko Škapin« vabi vse pri- 

v*. strelskega športa iz Rožne doline, da se 
Jufijo v njene strelske vrste.

'•-Iška družina »Rajko Škapin« bo v letu 
st Potovala 25-letnico obstoja. Množični 
zaT S*t' *Por* ie v Rožni dolini že tradicionalen, 
g 0 bo vključitev novih pionirjev, mladincev in 
ji *nov Prispevala k njegovi še večji popularizaci-

s(|^*dni strelski treningi z zračno puško pod 
- r"*ovnim vodstvom so vsak torek in četrtek od

dolu sl_____ it r..,,
••■m > OHM

• do 20. urei v slrclskih
“•l«- Blok V - klet.

O
strelskim pozdravom »MUŠ«!

ŠOLSKO ŠPORTNO DRUŠTVO 
NA OŠ VIČ

16. DARILO
V soseski novih stanovanjskih blokov na Viču je le

tošnje leto zraslo novo šolsko poslopje, ki je septembra že 
sprejelo uka željno mladino. Poleg svetlih in sodobno 
opremljenih učilnic za nemoteno spremljanje rednega 
pouka so otroci še zlasti veseli nove prostorne telovadni
ce. Z novim športnim objektom bo tudi intenzivneje zaži
velo Šolsko športno društvo, nad katerim ima patronat 
Ljubljanska banka. Redni predavatelji telesne vzgoje, 
zlasti pa mentor ŠŠD tovariš Pinter vlagajo veliko truda, 
da bi športno življenje v novem objektu čimprej zažive
lo.

Šolarjem bo na razpolago 12 športnih krožkov (košar
ka, ritmika, namizni tenis, balet, atletika, folklora, orodna 
telovadba, šah, planinarjenje, atletika in občasno roko
met in nogomet). S sodelovanjem zunanjih sodelavcev 
bodo telovadne ure kvalitetne in resnično strokovno vo
dene. Po oceni predavatelja telesne vzgoje so pogoji za 
načrtno delo v novi šoli idealni. Po dograditvi zunanjih 
igrišč bo to ena redkih šol, ki glede športnih objektov in 
strokovnih kadrov ne bo imela težav. Tudi zasedenost te
lovadnice omogoča nemoteno delo v športnih krožkih. 
Poleg šolarjev bodo novi objekt koristno uporabili tudi za 
rekreacijsko dejavnost občanov in morda tudi za športni 
klub. Dimenzije igrišč omogočajo izvedbo regularnih 
športnih tekmovanj, kar je redkost med novo zgrajenimi 
telovadnicami pri nas.

Pri tem pa ne smemo pozabiti, da so izgradnjo tega re
snično prepotrebnega objekta omogočili občani sami s 
sprejetim prvim samoprispevkom. In ravno ta šola na 
Viču je zgrajena kot 16.po vrsti med šolami, ki smo jih 
zgradili s skupnimi močmi za našo mladino. Zato so vsi 
pomisleki ob sprejemanju,bolje rečeno, pri sodelovanju 
pri izgradnji podobnih objektov drugod po naših krajih, 
odveč. Z drugim delom samoprispevka bomo nadoknadi
li, kar je bilo v minulih letih ponekod potisnjeno v stran.

TRIM
OBVESTILA

Komisija za rekreacijo pri TKS Ljubljana Vič-Rudnik 
in OO ZSS naše občine obvešča vse ljubitelje smučar
skega teka, da se lahko vključijo v redno rekreativno 
vadbo priprav za tek na smučeh. Rekreativno vadbo pod 
strokovnim vodstvom organizira SK Brdo vsako sredo od 
16. do 17. ure na TRIM stezi Brdo. Smučarski tek je kot 
rekreacijski šport primeren za vse ljudi različnih starosti. 
Z redno vadbo pred smučarsko sezono boste izboljšali fi
zično kondicijo in se lahko temeljito pripravili za ude
ležbo na smučarskih TRIM prireditvah: Bloški teki. Tr
novski maraton in drugi.

Vse osnovne organizacije sindikata v občini Ljubljana 
Vič-Rudnik, ki imajo balinarsko sekcijo, obveščamo, da 
imata TVD Partizan Vič, Tržaška 76, in TVD Partizan 
Trnovo na razpolago balinišče za redno vadbo. Možnost 
vadbe je vsak dan. Vodje ekip prosimo, da se predhodno 
o uri vadbe pogovorijo z upravo društva po telefonu, in 
sicer: TVD Partizan Vič tel. 61-078 in TVD Partizan Tr
novo tel. 20-593.

Komisija za rekreacijo pri TKS Ljubljana Vič-Rudnik 
ponovno vabi vse občane na rekreativno plavanje v bazen 
Tivoli. Rekreativno plavanje je vsak torek od 20. ure do 
21.30, in sicer od septembra do konca leta 1976. Prispe
vek znaša 150 din na posameznika. Kljub velikemu zani
manju za to obliko rekreacije želimo pritegniti Še večje 
število občanov. Zato vabimo tudi vas, da postanete redni 
udeleženec torkovega plavanja. Poleg ogrevanega plava- 
lišča lahko uporabljate tudi TRIM telovadnico, ki je 
opremljena s športnim orodjem in s tremi namiznoteni
škimi mizami. Prijave sprejemajo v pisarni TKS Ljubl
jana Vič-Rudnik, Trg MDB 14 do konca septembra. Po
samezniki pa lahko prispevek vplačajo vsak torek pred 
začetkom rekreacije pri blagajni bazena Tivoli. Vabljeni!

V začetku oktobra se ponovno odpro vrata TRIM ka
bineta v domu TVD Partizan Vič in TRIM telovadnica 
TVD Partizan Trnovo. Za občane je redna športna re- 
kreativnost pod strokovnim nadzorstvom možna vsak po
nedeljek, torek, četrtek in petek od 18. do 21. ure. Člana
rina za celoletno vadbo znaša 50 dinarjev. Vsi, ki si želite

ohraniti telesno kondicijo in se nameravate redno pri
pravljati na zimsko smučarsko sezono, imate na sodobnih 
TRIM orodjih enkratno priložnost za dosego zastavljenih 
ciljev. Vsa morebitna dodatna pojasnila dobite pri stro
kovnem voditelju rekreacije. Vabljeni!

HORJUL - 
»MEKA« 
JADRALCEV 
Z ZMAJI

Potem ko je Horjul nekaj časa doživljal le bežne po
skusne polete z zmaji, je v zadnjem času spričo svoje 
izredno ugodne lege (in še ugodnejše geografske lege Ko
rena nad njim) postal prava pravcata »Meka« jadralcev z 
zmaji.

Letos, ko jugoslovanski narodi proslavljajo 35. oblet
nico vstaje, s katero so si v težkem boju in z mnogimi žr
tvami priborili resnično nacionalno svobodo, tudi lovska 
družina Tomišelj z dokaj bogatim programom proslavlja 
30-letno naporno, toda uspešno prehojeno pot.

Osrednja proslava je bila na vrhu Krima, kjer ima dru
žina lovsko kočo. 8. avgusta, ko je družina razvila svoj 
družinski prapor. Proslave so se udeležili številni krajani, 
predstavniki krajevnih skupnosti Tomišelj in Krim, pred
stavniki organizacij združenega dela, družbenopolitičnih 
organizacij, sosednjih lovskih družin, lovskih organizacij 
in drugi predstavniki.

Slavnostni govornik Rado Škraba-Gorazd sedanji 
predsednik družine, je orisal napore, aktivnosti in dose
žene rezultate v obdobju tridesetih let. Še zlasti se je zadr
žal na socialistični preobrazbi lovstva po osvoboditvi, v 
katero so se prvič v zgodovini lahko vključili delavci, 
kmetje in drugi napredno usmerjeni občani. V vrstah na
stajajoče lovske družine Tomišelj ni bilo prostora za tiste, 
ki so bili v vrstah sovražnika ali so mu stali ob strani.

Rado Škraba je tudi priznal, da se je družina srečevala z 
raznimi težavami in tudi nekaterimi negativnimi pojavi, ki 
pa jih je vedno zelo energično in uspešno reševala. Zato 
družina nenehno skrbi za idejno in politično ter etično 
oblikovanje lovske in socialistične osebnosti svojih čla
nov. Pri tem družina ni imela in tudi v prihodnje ne.bi 
smela imeti posebnih težav, kajti v njenih vrstah je večje 
število prvoborcev in aktivnih udeležencev NOB, ki so

Mladi jadralci, ki so večinoma iz Ljubljane, so skupaj s 
horjulskimi mladinci zgradili na 745 m visokem Velikem 
Grebenu nad Koreno vzletno rampo.

S pomočjo lastnika gozdne površine na Grebenu, ki je 
ustrezala tovrstnemu vzletišču, so posekali del gozda in 
postavili na posekanem mestu dolg lesen oder, po kate
rem se vrli jadralci poganjajo proti horjulski dolini.

Ti poleti so kmalu pritegnili domala vse občane Horjula 
in njegove okolice (zlasti mlajše), saj ob vsej svoji atrak
tivnosti in zanimivosti močno poživljajo športno življenje 
v tem kraju. BRANKO VRHOVEC

sicer še danes aktivni v družbenopolitičnem življenju, ob 
njih pa se vzgajajo in aktivno vključujejo v lovske in 
druge družbene aktivnosti mladi lovci, ki so v družini šte
vilno zastopani.

»Uspehe in dosežene rezultate ne gre pripisovati samo 
družini — je dejal govornik in nadaljeval — le te dosega
mo, ker upoštevamo strokovne in znanstvene izsledke in z 
neposrednim sodelovanjem z krajevnimi skupnostmi, 
kmetijskimi, gozdarskimi in drugimi interesnimi dejav
niki na terenu.«

Proslave se je udeležil tudi Vili Belič — predsednik 
skupščine občine Ljubljana Vič-Rudnik, ki je družini če
stital ob tako pomembnem jubileju in izrekel priznanje za 
dosežene rezultate, ki jih je družina dosegla v upravljanju 
z loviščem, podčrtal je še pomen, mesto in vlogo lovske 
organizacije v naši samoupravni skupnosti.

Razvitje prapora je družina zaupala Jožetu Modicu, 
predsedniku zbora delegatov KS Tomišelj, ki je po nago
voru in razvitju prapora izročil predsedniku družine, ta pa 
ga je dal v varstvo praporščku Janezu Kramarju — mlaj
šemu.

Po zaključku proslave je Ljuban Zadnik, predsednik 
zveze LD Ljubljana podelil odlikovanja petim lovcem, 
jim čestital in zaželel njim in družini tudi v prihodnje ve
liko plodnega dela v lovski organizaciji. Po podelitvi priz
nanj za dosežene rezultate v jubilejnem tekmovanju na 
glinaste golobe, z nekaterimi sosednjimi lovskimi druži
nami, je sledilo tovariško srečanje.

TONE ZADNIKAR

29. SEPTEMBER 
DAN PIONIRJEV

Tudi letos bodo pionirji osnovnih šol občine Ljubl
jana Vič-Rudnik praznovali 29. september — DAN 
PIONIRJEV, ki naj bo tudi letos dan samoupravnega 
sprejemanja delovnih programov in obvez, dan, ko 
sklepamo dogovore v šoli, krajevni skupnosti, društvu 
prijateljev mladine, družbenopolitičnih organizacijah 
in društvih, interesnih otroških in mladinskih organi
zacijah itd. za koordinirano celoletno dejavnost pio
nirjev, za smotrno idejno naravnanost in vzgojno 
ustreznost programov z namenom, da bi bile čimbolj 
vsakdanje možnosti in potrebe ter interesi pionirjev.

Pri tem pa moramo seveda slediti osnovnim druž
benopolitičnim in vzgojnim načelom, da v procesu 
sprejemanja programov in obvez postanejo pionirji 
nosilci akcij in subjekti za izvajanje programov.

Pionirji naših osnovnih šol bodo svojo aktivnost po
svetili akciji za izvedbo referenduma za samoprispe
vek II s tem, da bodo organizirali razne razstave, pro
slave in manifestacije ter okrasili volišče svojih kra
jevnih skupnosti.

Letošnji »dan pionirjev« bo obeležen tudi s pričet
kom novih jugoslovanskih pionirskih iger z naslovom: 
»Narava —zdravje — lepota«. To naj bi bila tema JPI 
za obdobje od 1. septembra 1976 do 30. junija 1978.

S tako usmerjenostjo bo »dan pionirjev« postal 
pomemben, težko pričakovani dan slehernega pio
nirja naše občine in še več, sleherni občan občine 
Vič-Rudnik bo lahko pomagal pionirjem pri uresniči
tvi samoupravno izdelanih pionirskih programov 
naših osnovnih šol.

LOVSKA DRUŽINA TOMIŠELJ 
JE PROSLAVILA 30. OBLETNICO 
SVOJE USTANOVITVE



I

MNENJA OBČANOV 
O PROBLEMIH 
LJUBLJANE

Poleg mnenj, ki pridejo do izraza preko različnih oblik neposrednega sode
lovanja občanov v krajevnih skupnostih ter preko njihovih delegatov na ravni 
občine in mesta kot celote, je od letošnjega leta na voljo tudi raziskovalna ugo
tovitev, izvedena preko centra za raziskovanje javnega mnenja in množičnih 
komunikacij Ljubljane pri fakulteti za sociologijo, politične vede in novinar
stvo. Ker je bila raziskava širše zasnovana,so zanimiva stališča občanov o pere
čih problemih ljubljanske skupnosti. Zbrani podatki omogočajo vsaj do neke 
mere vpogled v specifične situacije, ki se pojavljajo v nekaterih območjih zno
traj petih ljubljanskih občin.

Razlikujemo štiri kategorije problemov:
— probleme Ljubljane kot celote
— probleme posameznih ljubljanskih občin
— probleme krajevnega okolja
— probleme posameznika ter njegove družine
Čeprav včasih ni moč uvrstiti posameznih problemov ravno v takšne katego

rije, pa je z vidika usmerjanja vendarle koristno dobiti določena napotila o 
tam, v katerem okviru naj bi po mnenju občanov predvsem iskali rešitve.

Promet, otroško varstvo in onesnaženost naselij so trije sklopi problemov, ki 
jim občani pripisujejo največjo težo, tako na ravni Ljubljane kot celote in tudi 
z vidika občin in posameznika oziroma njegove družine. Le v okviru krajev
nega okolja pridejo komunalni problemi in preskrba prebivalstva na drugo in

tretje mesto. Preskrba pa tudi v okviru občin sledi prvim trem problemom, 
obenem pa se v primerjavi z letom 1971 močno zaostruje kot problem. Ravno 
prvi problemi so se izredno povečali, relativno najhitreje problem preskrbe, 
onesnaženosti naselij, otroško varstvo in problemi prometa, relativno najmanj 
pa komunalni problemi. Najbolj kritično je reševanje problematike prometa in 
širšega kompleksa vprašanj, ki so s tem v zvezi. Promet je očitno v zvezi z one
snaženostjo naselij, kot tudi s problemi preskrbe prebivalstva. Prometna zatr- 
panost v središču mesta v zadnjih letih sproža tudi v Ljubljani pomembno pre
strukturiranje medsebojnih odvisnosti v prostoru. Zmanjšuje se dostopnost 
mestnega središča.

Sicer pa se problemi prometa pojavljajo za občane v zelo različnih oblikah. 
Pri tem gre lahko za povsem nasprotne pomene, na primer: za nekatere promet 
pomeni predvsem hrup in onesnaženje okolja, za druge se vsebina tega pro
blema nanaša na omejene možnosti prometa znotraj mesta ali problem do
stopnosti majhnega središča iz primestnih območij, za tretje pa predvsem 
osebno ogroženost v prometu itd.

Vsi omenjeni splošni problemi nakazujejo še nadaljnjo akcijo za pridobitev 
javnega mnenja občanov o konkretnejših problemih in primerih, kar bi lahko 
koristno uporabili za sedanje in kasnejše usmerjanje posameznih akcij.

LOJZE ČEPON

ADAPTACIJA
KUHINJE
V MLADINSKEM 
KLIMATSKEM 
ZDRAVILIŠČU 
NA RAKITNI

MKZ Rakitna je edino višinsko zdravilišče v Sloveniji. Kljub velikemu po
menu prihajaja na zdravljenje premalo otrok, tako da je zasedenost zdravilišč 
le 50-odstotna. Pod takimi finančnimi pogoji pa zdravilišče ne more razvijati 
svoje dejavnosti.

Že pred leti so načrtovali nekatera najnujnejša dela: adaptacijo kuhinje, po
sodobljenje sanitarij, garderob in kopalnic, ureditev okolice in dograditev go
spodarskega objekta za rešitev nujnih stanovanjskih problemov osebja, ki za
radi pomanjkanja stanovanj odhaja. Projekti so že izdelani in potrjeni. Za na
daljnji obstoj zdravilišča je bilo nujno potrebno predvsem adaptirati kuhinjo in 
urediti sanitarije z garderobami. Za ta namen kolektiv ni imel lastnih sredstev, 
ker jih je porabil za napeljavo vodovoda, ureditev centralnega gretja, strelo
voda in za redno vzdrževanje zdravilišča.

Februarja letos je skupščina občine Ljubljana Vič-Rudnik kot ustanovitelj 
sklicala razgovor s predstavniki zainteresiranih SIS. Razpravljali so o proble
matiki MKZ Rakitna in nujno potrebni ureditvi higienskih razmer zdravilišča. 
Za namenske dotacije so zaprosili: Regionalno zdravstveno skupnost Ljublja
na, Mestno skupnost otroškega varstva Ljubljana, Zvezo otroškega varstva 
SRS, ki na prošnjo še ni ugodno odgovorila. Prispevala pa je tudi OZD MKZ 
Rakitna.

Predvidevali so, da bo adaptacija kuhinje končana do začetka poletne sezo
ne, ko je zaradi počitnic zasedenost zdravilišča največja. Vendar so se dela za
radi dopolnitev zavlekla. Potrebna je bila dograditev butanske komore, ker je 
električna napeljava preveč obremenjena, po predpisih Sanitarne inšpekcije 
pa tudi ureditev kanalizacije in klimatske naprave v kuhinji. Dopolnitve so ce
lotno adaptacijo podražile za 170(H).()<) din.

V kratkem bodo pričeli preurejati umivalnice, stranišča, ki so nefunkcio
nalna in zastarela. Ni pa še finančnih sredstev za ureditev okolice in adaptacijo 
gospodarskega poslopja. Glede ureditve okolice bo delovni kolektiv v lastni 
režiji izvedel nujna dela po odločbi Sanitarne inšpekcije. Nujnejša je adapta
cija gospodarskega poslopja za ureditev stanovanj strokovnih delavcev, ki za
sedajo zasilne prostore zdravilišča, vendar tega ni moč realizirati. Tako se pro
blematika Mladinskega zdravilišča vrti v začaranem krogu.

ANICA JURČEK

DELA, NA KATERA 
NI MOGOČE 
RAZPOREJATI 
ŽENSK

Izvršni svet skupščine SRS je sprejel uredbe o delih,na katera ni mogoče raz- 
poretati žensk. Namen te uredbe je zaščititi žensko in mater pred nekaterimi 
vrstami del, za katero je ugotovljeno, da lahko škodljivo vplivajo na njihovo 
funkcijo materinstva.

Dela, na katera se ne smejo razporejati nosečnice, so zlasti dela, pri katerih 
prihaja do stalnega in močnejšega stresanja telesa in daljšega pritiska na telo, 
dela s strupenimi in škodljivimi snovmijdela, ki so škodljiva glede na ekološke 
razmere, dela, pri katerih je treba dvigati, prenašati težka bremena nad 7 kg.
Z viri ionizirajočih sevanj ne smejo delati ženske med nosečnostjo. Ženske, ki 

dojijo, ne smejo delati z odprtimi viri sevanj. Nosečnice po dopolnjenem četr
tem mesecu nosečnosti se ne smejo razporediti zlasti na dela, ki se opravljajo v 
prisiljenem oziroma stoječem položaju telesa in dela na strojih, ki se poganjajo 
z nogo.

Za posebno težka telesna dela se štejejo zlasti: podzemeljska telesna dela v 
rudnikih, globoko kopanje in globinsko vrtanje, neposredno valjanje kovin v 
valjarnah, impregniranje pragov, delo s kakršnokoli vrsto pnevmatičnih stro
jev, ki povzročajo močnejše tresenje telesa, stalno nošenje in dviganje velikih 
bremen na ravnem in trdem svetu in manjših bremen navkreber.

LEPO PRIZNANJE
Ko prebiram občinsko glasilo »NAŠO KOMUNO«, ki je lepo urejeno, vkt 

terega včasih tudi sam prispevam kak problem, me najbolj razveselijo din» 
mični podvigi naše komunalne dejavnosti in tudi kulturne dejavnosti.

To so na primer vodovod pri KS R o b, kjer so prizadevni krajani že pogl<> 
bili 9.000 vodovodnih cevi in se pripravljajo na rezervoar. Na Večni poti sOt* 
vsi zedinjeni za asfaltiranje ceste, ki je makadamska in zelo prašna, a zelo pr0' 
metna zaradi bližnjega živalskega vrta. Uredili naj bi tudi asfaltni pločnik- 
Tako bodo sprehodi proti živalskemu vrtu — bolj varni.

Na področju Krajinskega parka pod Polhograjskimi Dolomiti, kjer je tn®'j 
nost razvoja kmečkega turizma, toplo pozdravljam stremljenje krajanov. 1* 
nimiva je tudi otvoritev farme Ljubljanskih mlekarn v Gmajnicah.

Zanimivo in uspešno naj bi bilo tudi »Vabilo KUD France Prešeren« vfr 
novem, ki vabi amaterje vseh dejavnosti in poklicev ter starosti. Iščejo reciM" 
torje, igralce in vse, ki imajo veselje do gledališke amaterske dejavnosti-» 
temu bi pripomnil, naj se Trnovčani in morda še bližnji krajani odzovejo ap^ 
KUD v Trnovem. Ko bo prva prireditev tega »prenovljenega« ansambla® 
kolektiva, se je bom rade volje udeležil

STANKO SKOCIK

ODLOČNEJE NAD 
SMETI

Polhov Gradec nedvomno že leta sodi med najbolj privlačne in obetajoče tu' 
ristične kraje pri nas.

Toda njegova zunanja podoba zadnje čase ne potrjuje ravno tega slovesa 
Deloma zato, ker kraj še vedno nima urejenega ustreznega smetišča, oziro11''1 
občasnega odvoza smeti na druga odlagališča, deloma pa tudi — kakor zatfjul 
predsednik sveta KS Janez Odar — zavoljo malomarnosti in brezbrižno5” 
samih občanov.

Da bi v praksi dokazala, kako se z malo truda, a z več volje vendarle dam1*'' 
tej smeri kaj storiti, je KS pred časom organizirala očiščevalno akcijo v Polh0" 
vem Gradcu. Udeležilo se je je presenetljivo veliko število občanov, zato nj61^ 
končni uspeh seveda ni izostal. .

»Brigadirji«, med katerimi ni manjkalo tudi priletnih starčkov s sedmint" 
več križi, so skrbno očistili cesto v samem naselju in njeno neposredno okolij 
uredili odtočne kamale, posuli vozišče s svežim gramozom in temeljito oči*0 
del vrta nad Zadružnim domom.

Mimo tega pa so udeleženci akcije obnovili tudi večjo škarpo pri Jerebu | 
pričeli s prvimi deli pri obnovitvi nekdanje osnovne šole.

Končni uspeh akcije, ki je skupno trajala pet ur, je potrdil, da je moč že z nH
koliko volje in zavzetosti občanov urediti še tako odmaknjene kotičke kraju'11 
s tem prispevati k njegovemu lepšemu videzu. ^

BRANKO VRHOVE1

Za zdravju škodljiva se štejejo: dela s strupenimi in zdravju škodljivimi 
snovmi (delo z živim srebrom, svincem ali njenimi spojinami), delo, ki se 
opravlja s potapljanjem, delo pri samih Siemens-Martinovih električnih in 
drugih pečeh za taljenje kovin, čiščenje kanalov, izlivov in praznjenje greznic s 
fekalijami.

Za nevarna dela se štejejo: zidanje, popravljanje in čiščenje tovarniških di
mnikov in podobno.

Pristojni organ inšpekcije dela lahko izjemoma dovoli zaposlitev žensk na 
težka in zdravju škodljiva dela, če je v organizaciji izvedena mehanizacija, av
tomatizacija, in hermetizacija delovnega procesa in so s takimi ukrepi škodljivi 
vplivi odvrnjeni.

Delavci v organizaciji združenega dela določijo s samoupravnim sporazu
mom tista dela, ki jih ženske ne smejo opravljati. IRENA ŠIFRAR

ZA TISTE,
KI ŠE NE VEDO

Znano je. da obstaja obveznost plačevanja davka za občane, ki po
sedujejo stavbe, dele stavb, stanovanja in garaže. Ta davek pa se ne 
plačuje od kmetijskih gospodarskih poslopij; od lastnih stavb konzu
larnih predstavništev ter od lastnih stavb predstavništev mednarodnih 
organizacij, v katerih imajo poslovne prostore; od stavb tujih držav, v 
katerih stanujejo člani in uslužbenci konzularnih predstavništev, če 
velja vzajemnost; od stavb, ki so pod spomeniškim varstvom; od stavb, 
ki se iz objektivnih razlogov ne morejo uporabljati; od stanovanjskih 
stavb, katerih vrednost, ugotovljena na podlagi zakpna o davkih obča
nov (Uradni list SRS, št. 21-74. 39-74, 5-76. 10-76), ne presega 
100.000 din.

Zakon o davkih občanov iz leta 1972 je prinesel oprostitev davka od 
stavb zavezancem — prvim lastnikom novih stanovanjskih hiš oziroma 
stanovanj za dobo desetih let.

Določbe o oprostitvi davka na stavbe so ostale v veljavi tudi v prečiš
čenem besedilu zakona o davkih občanov (Uradni list SRS, št. 21-74, 
39-74, 5-76, 10-76), ki še velja.

Tako je po tem zakonu poleg prvega lastnika začasno oproščen 
davka od stavb tudi tisti, ki je stavbo podedoval, vendar le v obsegu 
pravic, ki jih je imel prvi lastnik.

Oprostitev se prizna tudi za popravljene in obnovljene stanovanjske 
hiše oziroma stanovanja, če se je zaradi popravila ali obnove vrednost 
stanovanjske hiše oziroma stanovanja povečala za več ko 50 %.

Začasno oprostitev uveljavlja zavezanec z vlogo, ki jo vloži pri davč
nem organu. Vlogi je potrebno priložiti dokumentacijo, ki izkazuje 
lastništvo oziroma pravico uživanja stavbe oziroma stanovanja. Zato je 
potrebno priložiti fotokopijo gradbenega dovoljenja ali pogodbo o na
kupu zemljišča ali /emljiško-knjižni izpisek oziroma pogodbo o na
kupu stanovanja od podjetja, ki se ukvarja z gradnjo stanovanj za trg in 
potrdilo prijavno-odjavne službe, ki izkazuje, kdaj sc je prvi lastnik v 
stavbo oziroma stanovanje vselil.

Tisti, ki uveljavlja oprostitev zaradi več kot 50% povečanja vredno
sti stavbe oziroma stanovanja, mora priložiti dokumentacijo, ki izka
zuje tako povečanje. Ge le-te nima, ali je nepopoldna, opravi cenitev 
cenilec, ki ga določi davčna uprava.

Vsi občani, ki so lastniki ali uživalci stavb, stanovanj in počitniških 
hiš, so dolžni' ne glede na 10-letno oprostitev plačevati prispevek za 
zaklonišča. Ta prispevek predstavlja zelo majhno obremenitev.

Davka pa niso oproščeni lastniki stanovanjskih prostorov, ki jih se
zonsko ali občasno uporabljajo za počitek in oddih, pa tudi ne poslov
nih prostorov, četudi so sestavni del stanovanjske zgradbe.

IRENA ŠIFRAR, dipl. iur.
V_____________________________________________________________J

PRESTAVITEV 
POSTAJALIŠČA 
V POLHOVEM 
GRADCU

Med vrsto najbolj žgočih problemov, s katerimi se že več let sooča KS P1’ ^ 
Gradec, sodi prav gotovo tudi neurejeno krajevno postajališče, ki je bilo'^ 
nedavno na ozki cestni ožini pred gostilno Pratkar in kot tako (na tako o ^ 
prostoru) nikakor ni ustrezalo svojemu namenu. Tu se jc namreč ob kot 
pogosto nabralo tudi pet ali več avtobusov, ki so praktično zaprli ves pr° ^ 
tem delu kraja. Prav tako so s hrupom svojih motorjev in izpušnimi pltf'1,111 u 
motili čakajoče potnike in mimoidoče, še bolj pa seveda številne stanovale*’ 
stanujejo v bližini postajališča.

Zato je KS Polhov Gradec sklenila, da to postajališče čim prej Prc,,1,\ apr 
primerne|še mesto. Nova lokacija je nekoliko višje od prejšnje, kar me j 
gim koristi tudi otrokom voznikom, ki obiskujejo šolo v tem kraju. Tc ^
precejšen odstotek.

:ačel»!Krajevna skupnost za samo graunjo novega posiajausca (m m- j- ■ ^
septembra letos) ni imela na voljo dovolj sredstev, saj razen od Viatorj*1^ 
lično ni dobila drugega denarja, zato so se ir 
nimi močmi in delavci. Pri tem jim je šla na roko zlasti domača 
katere pomoč je bila nedvomno ponoven dokaz, da se tudi delovna org 
eija lahko zelo uspešno vključi v delo krajevne skupnosti. j()V'E^

norali lotiti dela kar sami ' 
i roko zlasti domača TOZD

IZ NOTRANJIH
GORIC

Kot po vsej Sloveniji, so tudi prebivalci Notranjih goric po osvobodi"1 v)rf 
stovoljnim delom zgradili zadružni dom. V njem je danes sedež *^r ' 
skupnosti Notranje gorice — Plešivica, trgovina »Mercator«, gostim^. ^ 
pa bi rekli, da je tudi kulturno in športno središče tega kraja. Tu je 111 j 
raznih družbeno političnih organizacij in društev, med katerimi je na) 
livno društvo upokojencev.

.,ty

Krajevna skupnost si je zadala za nalogo, da s prizidkom k zadr Ji 
domu zgradi nove sanitarije, ker so stare že dotrajane. Na ta način P‘ 
prišli še do drugih novih prostorov (za balinarski klub »Jama«', povev ,^|
bo tudi prostornina dvorane, ki je namenjena vsem kulturnim Pr‘rL.1^^’'
Akcija je stekla hitro, saj je danes gradnja Že v končni fazi. Pri delu n J
magajo elani društva upokojencev.

Tudi »Gumara«, tako pravijo domači gostilni, je v teh dneh sprenie1^^/ 
videz. Vse je obnovljeno, čisto, staro točilno mizo je zamenjala n°va_ . .jgfl 
ima gostilničarka lokal samo v najemu, sama skrbi in financira pr‘>> ‘ id^ 
drugim je napeljala telefon, centralno kurjavo in drugo. Ob v stopu v 
človek občutek, da mu staro ime »Gumam« več ne ustreza.

In kilo zasluži pri vsem tem priznanje? Vsi, ki pomagajo in si priz*^' jjjl^i 
bi bil estetski v idez zadružnega doma čim lepši, največ zaslug pa it11* 
predsednik krajevne skupnosti in prizadevna gostilničarka Milka
Želja vseh pa je. da bi bil zadružni dom ponos vsej vasi.

a M
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V LJUBLJANI SE BOMO ODLOČAU ZA NOVI SAMOPRISPEVEK • V LJUBLJANI SE BOMO ODLOČALI ZA NOVI SAMOPRISP

POGOVARJALI SMO SE S PREDSEDNIKOM UO SKLADA ZA GRADNJO ŠOL IN VVZ IZ SREDSTEV SAMOPRISPEVKA

SAMOPRISPEVEK JE NOVA KVALITETA
Predsednika upravnega odbora sklada /a gradnjo šol in VVZ iz sredstev 

■' Samoprispevka I v Ljubljani ing. Natana Bernota nismo spraševali za naš
tevanje objektov zgrajenih iz denarja prvega samoprispevka, temveč je bil 
namen osvetliti nekatere bistvene premike v zavesti in podzavesti Ljubl
jančanov, v odnosu do takega načina zbiranja sredstev, do načina, ki ned- 
vomno pomeni novo kvaliteto, saj se ljudje odločajo sami prostovoljno in 
ni več klasične prisile države v obliki zakona. Prvi samoprispevek je zelo 
velikodoprinesel k .»vzgoji Ljubljane«. Od samega glasovanja do izvajanja 
Programa in predvsem vloga besede občanov, njih nadzor nad vsakim di- 
tarjem, jasni računi, ki jim nihče nima kaj očitati, vse to je velika praktična 

, S°la samoupravljanja, kar pa je vredno mnogo več kot ves zbrani denar. 
>;,, ^eprav tega denarja ni malo. Nova kvaliteta v posameznih odnosih je bi- 

, stvena pridobitev.
i »Okrog Samoprispevka I. je bilo v Ljubljani dvignjenega ogromno 

prahu« pravi ing. Natan Bernot. To se sedaj počasi useda in položaj se 
jttsni. Iz prahu vstaja podoba Ljubljane, Ljubljančanov in vsakega posa- 
tieznika, pa tudi mnogi odnosi so jasnejši. Dvigovanje prahu je bilo nujno.

1 te se prah ne dvigne, ljudje ne začno stvari gledati analitično. Treba je za 
vsc poznati vzroke, vedeti je treba pa tudi, kaj narediti, da se določeno 

1 ^Premeni. Pri takšni akciji je nujno najprej ustvariti klimo, ki pa jo ust var- 
)ai° 'udi nasprotja. Pri nas so bila pred samoprispevkom in še tudi kasneje 
vsebinska notranja nasprotja. Zato se je dvigoval prah.

^ tem ko bomo izglasovali 21. novembra nov D A,še daleč ne bomo ti- 
s,ega izglasovanega uresničili. To je razlika med logiko pred prvim samo- 
Prispevkom in logiko sedaj pred drugim.

Denar je nujen, 
vendar ne zadosten pogoj

Logika prvega samoprispevka je bila: najprej dobiti sredstva, potem bi 
Pa Sredstva so potreben in nujen pogoj, niso pa zadosten pogoj. Zgra 

‘ti ne glede na rok, ceno in kvaliteto, to zna vsak. Kaj je komu cilj, to je o 
,®,t' vprašanje. Roki npr. morajo biti pri takšni gradnji, kot pri drugih real 
n‘- Kdor želi akcijo speljati, pa mora tudi nekaj znati. Narediti mora tur 
“ekaj napak. Izkušnje, ki smo jih pridobili pri prvem samoprispevku, so z 
nas 'čredno dragocen kapital za realizacijo programa drugega samopr 
®Pevka. Te izkušnje nam bodo koristile, da bo vse speljano pravočasnr 

Valitetno in poceni.
Pri vsaki takšni akciji se moramo najprej vprašati ali nekaj rabimo, kc

‘*(0 to rabimo in kako priti do cilja. Samoprispevek nas je bogato učil,k; 
n'eni pritisk javnosti na realizacijo nekega takšnega programa. Javno: 

1 odločala le o realizaciji, temveč je pritiskala tudi na formiranje sameg 
Pr°grama in ga končno tudi oblikovala. Tudi prednostna lestvica je bi 
^oblikovana javno.

sakega zaposlenega je po svoje dražil vsak mesec napis na plačilni ki 
i. da gre toliko za samoprispevek iz njegovega dohodka. To ga je vedn

Ing. Natan Bernot

znova spommjatqza kaj sc je odločil in ga tudi vedno znova spominjalo, da 
je objekt,mimo katerega gre in ga gradijo iz samoprispevk;^tudi njegov. da 
je »moj«, da je družben, da ga gradi družba in on sam. da ga ne gradi neka 
imaginarna država. Tak samoprispevek ima tudi bistveno širši pomen, saj 
pomeni obenem transformacijo sistema iz davčnega v samoupravnega. Tu 
se odloča sam in odloča večina, pri dav kih odloča država in neposredne 
pravice odločanja občan nima.

Odločitev med samoifjravijanjem h etatizmom
Kdor bi glasov ul na samoprispev ku z »ne«,se je zaradi nekaj dinarjev za- 

vestno odločil za etatizem, za cesarsko kraljevi davčni sistem. Samo tega 
l judje ob raznih krilaticah ne opazijo, ker odnosi niso takoj povsem jasni. 
Kdor se odloča proti,se s tem odloča za davke, torej za davčni sistem, ki mu 
predpisuje kaj mora dati. Sčasoma bo splošna praksa, da se bomo o vsem 
odločali in prešli tako na kvalitetnejši sistem kot pa je stari davčni.

Važna je smer gibanja in v ztrajnost. Hitrost ni tako važna. Tisti, ki se je 
enkrat odločil za DA. bo tudi v bodoče še podprl akcijo, če je pameten se
veda. Podprl jo ho v prepričanju, da je to tisti način zbiranja sredstev, ki mu 
najzanesljivejše omogoča, da dobi tisto,kar najbolj rabi za najmanj denar
ja.

Mi smo imeli pri gradnji objektov sedaj že leto in pol fiksne cene. kar je 
posledica gospodarske stabilnosti, pa tudi recesije v gradbeništv u, kjer je 
sedaj ponudba gradbincev večja kot povpraševanje, torej na glavo postavl
jena situacija v primerjavi z začetnim obdobjem.

Kdo bo najbolj proti? Tisti, ki ima največji avto, vendar to ne pomeni, da 
bo proti vsak. ki ima velik avto.

Tisti, ki bo vodil program, mora uživati zaupanje mene kot občana. Cilj 
je postav ljen in meni mora le zaupati, da ga bom znal uresničiti. Občani 
gradnjo sami nadzirajo. V naši družbi ni nikogar, ki ne bi bil vsega zaupanja 
v reden. Izhajam i/ zaupanja in to zaupanje bo.užival tisti izvajalec tako 
dolgo^dokler ga ne bo zlorabil. Pri nas namreč nismo vedno dovolj rahlo
čutni. Bistveno je verjeti v cilj. Če dvomim v cilj, sem tudi proti njemu. Če 
dvomim v vrtce . sem proti samoprispevku. Zato je treba najprej odpraviti 
vzroke dvoma.

Od vrtca so odvisne tudi pokopiine
Iz prvega samoprispevka bo vse dograjeno. Investicijsko tehnična do

kumentacija je že ‘Lš-odstotno narejena, začeli so graditi ali končali že 35 
objektov od 50 in vse bo pravočasno dograjeno. Smo na terminskem planu.

Samoprispevek je višja kvaliteta, kar ne morejo preglasiti glasovi primi
tivcev. ki pravijo: »Denar hočejo od nas.«

Samoprispevek in s tem novi vrtci, nove šole odpirajo tudi druge dimen- 
zije,o katerih premalo razmišljamo. Največji standard bom imel,če bodo 
moji otroci in vnuki v vrtcu in v dobrih šolah. Zakaj? Če bodo otroci in 
v miki v v rtcu in dobrih šolah,se bodo lahko izobrazili, veliko naučili in bodo 
zato dobili dobre službe in veliko bodo zaslužili. Prav tako ostali otroci in 
vnuki. Država bo zato bogata. Otroci in vnuki z v isokimi osebnimi dohodki 
bodo lahko veliko plačevali v pokojninski sklad in zato bo ta bogat, močen, 
zato bom jaz lahko iz njega dobival visoko pokojnino. Vidite, to je tudi eng 
dimenzija. Ste že pomislili na to relacijo? Dober vrtec — dobra šola — 
dobra izobrazba — dober zaslužek — močen pokojninski sklad, ki je odvi
sen od zaslužka — visoke pokojnine in zato pri vseh visok standard,« kaže 
na zanimivo še nepoudarjeno dimenzijo samoprispevka ing. Natan Bernot.

MILOVAN DIMITRIČ

HVALEŽNIM občanom
Ljubljane!

Teh nekaj besed na velikem transparentu pred poslopjem nove šole na 
Viču je izražalo toplino in resnično radost več kot 800 učencev iz treh kra
jevnih skupnosti. Rožne doline, Malči Belič in Viča. Hvaležnost teh pionir
jev in mladine pa je bila globoko izražena tudi v pestrem kulturnem pro
gramu, ki so ga skupaj s svojimi tovarišicami pripravili na dan otvoritve 
nove šole — največje, zgrajene iz sredstev Samoprispevka I v Ljubljani.

4. septembra 1976 je na slavnostni seji gradbenega,odbora za izgradnje

Nova višku šola nudi učencem resnično sodobne pogoje /a učenje. 
Na posnetku del vzorno in nadvse posrečeno zasnovane šolske 
knjižnice.

.p,.- j. .».}?. v 1 J

te šole predsednik upravnega odbora sklada za izgradnjo vrtcev in šol ing. 
Natan Bernot izročil uporabno dovoljenje in simboličen ključ v roke pred
sedniku občinske skupščine Viliju Beliču, ki ga je nato predal pionirjem te 
šole z besedami: »Nove učilnice, telovadnice, šolska kuhinja in ostali pro
stori predstavljajo izredne pogoje šolanja za vsakega učenca. Učenci pa 
morajo in prepričan sem, da to tudi bodo, tu v tej šoli, opravljali svoje dolž
nosti kot marljivi in vzorni pionirji in mladinci.«

,v • |i / Pi vi o a | .i ii o t I,
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PROGRAM BO 
REALIZIRAN 
DO ROKA

Na referendumu pred petimi leti 
smo se v Ljubljani dogovorili, da 
bomo s sredstvi, ki jih bomo prispe
vali sami občani in s sredstvi sklada 
otroškega varstva ter družbenopoli
tičnih skupnosti zgradili 50 objektov, 
in sicer 16 osnovnih šol s telovadni
cami, 3 osnovne šole brez telovadnic, 
I vzgojno posvetovalnico, 1 vzgojni 
zavod (posebno osnovno šolo) in 25 
vrtcev.

Takrat smo se tudi domenili, da bo 
v novozgrajenih šolah 214 do 240 
učilnic z vsemi spremljajočimi pro
stori, kar naj bi po tedanjih izračunih 
veljalo 150,000.000 din. V vrtcih pa 
naj bi bilo prostora za 3640 malčkov, 
kar naj bi po tedanjih cenah veljalo 
90,000.000 din.

Pred petimi leti smo se domenili, 
da bomo sredstva zbirali od 1. ja
nuarja 1972 do zadnjega decembra 
tega leta, medtem ko bi gradbeno 
izvajanje potekalo od 1972. leta do 
1978, ko bo zgrajen zadnji objekt. 
Takšen program je sprejela skupš
čina mesta Ljubljane (pred njo 
vse občinske skupščine) in ga uzako
nila z odlokom.

Kaj smo v Ljubljani od načrtova
nega uspeli realizirati? Do sedaj smo 
zgradili 11 šol s telovadnicami, 1 šolo 
brez telovadnic, 2 telovadnici in 1 
vzgojno posvetovalnico ter 13 
vrtcev. V gradnji so še 4 osnovne šole 
s telovadnicami, v razpisu je 1 
osnovna šola, dočim je za 5 osnovnih 
šol v pripravi gradbeno tehnična do
kumentacija. Kar zadeva vrtce, 
lahko povemo, da so 4 objekti v 
gradnji, 8 pa jih je v pripravi.

Torej je od 50 objektov že zgraje
nih ali še v gradnji 37 objektov, šest 
jih bomo pričeli graditi še letos, 
sedem pa prihodnje leto, tako da ni 
problemov, da vseh načrtovanih 
petdeset ne bi bilo zgrajenih do 
roka, ki smo ga zastavili pred petimi 
leti, to je do leta 1980.

Da bi uresničili program do konca, 
potrebujemo v letošnjem letu
626.152.000 din, od tega bo sredstev 
iz samoprispevka 348,092.000 din. 
Vrednost celotnega programa bo 
znašala predvidoma okrog
751.152.000 din, saj bodo SIS otro
škega varstva in družbenopolitične 
skupnosti morale zagotoviti pri
hodnje leto še 125,000.000 din.

STANJE OBJEKTOV IZ SAMOPRISPEVKA 
NA DAN 10. 9.1976
OSNOVNE ŠOLE 

Zgrajeni objekti

L OŠ Dol
2. Zalog
3. V. Vodnik
4. DOBROVA
5. BREZOVICA
6. Črtomirova
7. Novo Polje
8. Preska
9. Brod

10. Vzgojna 
•posvetovalnica

11. Sostro
12. Pirniče
13. HORJUL
14. VIČ
15. Novo Kodeljevo

Objekti v gradnji

16. OŠ BS-7
17. Prežihov Voranc
18. VRHOVCI
19. Zvonka Runka

Objekti v oddaji

20. OŠ Koseze

Objekti v pripravi

21. OŠ Prule
22. Tone Tomšič
23. VZ Janez Levec
24. Dr. J. Potrč
25. Vodice

VRTCI

Zgrajeni objekti

L VVZ Soseska 7
2. Šentjakob
3. A. Ziherl
4. Vevče
5. Zadvor
6. Brod
7. ŠKOFLJICA
8. Savsko naselje
9. Nove Jarše

10. Andersen
11. MALČ1 BELIČ

12. VIČS-6
13. Šentvid

Objekti v gradnji
14. VVZ Novo 

Kodeljevo
15. VRHOVCI
16. Selo-Moste
17. Litostroj

Objekti v oddaj:
18. VVZ BS-3 
(zbirajo ponudbe)
19. MURGLE

Objekti v pripravi

20. VVZ Poljanska cesta
21. Ajdovščina
22. Šentjakob
23. Polje
24. Koseze
25. Medvode

Opomba: podčrtani so 
objekti, ki so na Viču.

kako so sa atakall dohodki v aklad In kako amo 
aradatva troiill tv ooo din)

1972 1973 1974 1975 1976

fifij aradatva zbrana aamopriapevkom 
3ŠŽ aradatva družb. pol. akupnoati in TIS 

porabljena aradatva

KAKO se JE ZBIRAL IN UPORABLJAL DENAR

Kot vidimo )e bilo zbranih (nominalno) znamo wč ueditev, kot »mo predvidevali leta 
1971.

NaraJčanje zbranih tredstev:

Leto Samopriipevek
Družbenopolitične »kupno*ti 
Sklad a otroiko varatvo
In laatni viri »klada

1972 38,391 000 din 23,849.000 din
1973 47,703 000 din 35,930 000 din
1974 61.388 000 din 51,690 000 din
1975 80.610.000 din 61,478 000 din
1976 120,000.000 din 105,113.000 din

Skupaj 348,092.000 din 278,060.000 din

KO UK O DENARJA BOMO ZBRALI

Samopilapcvek 
Druf viri

348.092.000 din
278.060.000 din

Skul,4 626, U 2.000 dk.
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1972-1976

■V

do 31.12-1076 »e bo V skladu zbralo:

laatni viri »klada 
5761000 din

/ in SIS za otroiko 
varstvo

aradatva zbrana a 
aamopriapevkom

.
/ ‘ 

S
skupaj zbrana 
sredstva:
626182OOO din

ODKAR JE NOVA ŠOLA NA BREZOVICI

NIC VEC 
PONOČI DOMOV

Med prvimi objekti zgrajenimi iz 
samoprispevka 1 je bil tudi prizidek 
Osnovne šole na Brezovici. Zgradili 
so ga že leta 1973 in od takrat sc je 
življenje malih šolarjev spremenilo, 
pa tudi učitelji mnogo lažje pouču
jejo v novih prostorih.

MARKO SKODLAR obiskuje 
osmi razred osnovne šole na Brezo
vici: »Seveda je velika razlika med 
učnimi pogoji v stari šoli in sodobnim 
poučevanjem v novih učilnicah. Pro
stori so mnogo svetlejši in prostor
nejši. Sedaj imamo mnogo novih 
učnih pripomočkov pri predmetnem 
pouku. Še posebej pa sem srečen v 
novi telovadnici, saj tako nimamo 
več »telovadbe med klopmi« in 
nismo odvisni od vremenskih pogo
jev.«

Tudi RENATA LAMPIČ obi
skuje osmi razred: »V nižjih razredih 
sem imela dvoizmenski pouk in prav 
nič prijetno ni bilo pozimi hoditi po 
temi v snegu domov. Sedaj, ko smo 
dobili nove prostore; imamo pouk le 
zjutraj, kar je veliko bolje, saj imam

NUŠA SKUBIC obiskuje šesti ra
zred: »Prva štiri leta sem obiskovala 
osnovno šolo Zvonka Runka v Šiški. 
Razlika med šolama je precejšnja. 
Tu imamo na primer že v četrtem ra
zredu pouk tudi s televizijo in mag
netofoni. kmalu pa bomo dobili ve
liko športno igrišče. Vsega tega na 
prejšnji šoli nisem imela.«

ANICA ČADONIČ poučuje 
zemljepis in zgodovino: »V enoi
zmenskem pouku smo močno razvili 
izvenšolske dejavnosti, v katerih de
luje kar dve tretjini otrok. Pridobili 
smo večjo jedilnico. Sedaj imamo 
tudi centralno kurjavo, prej smo na
mreč ogrevali prostore s pečmi. Šte
vilo otrok pa se tako hitro veča, da ne 
moremo razmišljati o prehodu na ce
lodnevno šolo. V kabinetih za pred
metne učitelje se lahko mnogo bolje 
kot prej pripravimo na pouk. Učim 
namreč že 23 let in če se spomnim 
časov, ko je bilo v razredu po 46 
otrok, ugotovim ogromen napredek, 
ki smo ga opravili.«
TEKST IN FOTO: IVO BRHČIČ

tako popoldne več prostega časa in 
tudi časa za učenje mi ne zmanjka.«

STANKA GRMEČ POUČUJE 
ŽE 18 let. Sedaj uči v četrtem razre
du: »Telovadnica je žal postala pre
majhna in tako na nižji stopnji telo
vadijo v šolski avli. Mnogo bolj lahko 
skrbimo za otroke v podaljšanem bi
vanju, ki ga prej nismo mogli organi
zirati. Žal pa se število otrok ne
nehno veča in vračamo se na položaj, 
v katerem smo bili pred nekaj leti. 
Tako sc morata v posameznem kabi
netu za višjo stopnjo pripravljati po 
dva učitelja skupaj. Sedaj imamo 
tudi štiriletno podružnično šolo v 
Notranjih goricah, kar prav gotovo 
vpliva na boljšo strokovnost.«

Anica Čadonič: »Strokovnost jv 
mnogo boljša.«

VPRAŠANJA 
ZA ALI PROTI 
SPLOH 
NE SME BITI

Samoprispevek I se izteka, te dni 
pa se že pripravljamo na izvedbo no
vega. V preteklem obdobju je bilo 
zgrajenih mnogo vzgojno-varstvenih 
objektov tudi v naši občini in med 
njimi je tudi VVZ Malči Belič. O sa
moprispevku smo se pogovarjali z 
občani, ki imajo svoje malčke v tem 
vrtcu.

ADI VANDA, ki ima svojo šest
letno Nevenko: »Prej sem imel tu 
dva otroka. Starejša hčerka je zdaj že 
v šoli. Obe sta bili v vrtcu, s katerim 
sem zelo zadovoljen, že od malih 
nog. Na vso stvar gledam nekoliko 
drugače, saj imam otroka v vrtcu in 
želim, da bi imeli to možnost tudi 
drugi starši ter bom seveda glasoval 
za samoprispevek. Menim pa, da bi 
morali sredstva za gradnjo teh objek
tov jemati iz obveznih dajatev, saj so 
življenjskega pomena. Tu sploh ne bi 
smelo biti vprašanja.«

NADJA KRUH je z oskrbo pet
letnega Matevža prav tako zelo za
dovoljna: »Mama je zbolela in zato 
smo ga vozili zgodaj zjutraj v vrtec za 
Bežigradom, kjer sem v službi. Se
veda sem za nov samoprispevek, saj 
je to edina pot za hitro rešitev tega 
res perečega vprašanja. Kljub pr
vemu samoprispevku je vrtcev na
mreč še vedno premalo. V prihodnje 
pa bomo morali razmišljati o tem, da 
jih bomo gradili tudi z drugimi sred
stvi.«

ROZA OBLAK je prišla v vrtec 
po svojo štiri in pol leta staro prav
nukinjo: »Pazila sem jo tri leta in 
prav gotovo ni bilo lahko. Ko je 
prišla v vrtccje sicer nekoliko zbolel^ 
sedaj pa je zelo zadovoljna v družbi 
svojih vrstnikov. Otroci so dandanes 
namreč veliko bolj zahtevni in sama 
ne zmorem vse vzgoje, mamica pa je 
v službi. Samoprispevek je za upoko- 
jottee sicer nekoliko velik, vendar pa 
bom glasovala zanj.«

RADOVAN STANKOVIČ, ofi
cir JLA ima v vrtcu štiri in pol ter 
sedemletno hčerko: »Za vsako pla
čam po 91 starih tisočakov, kar se mi 
zdi nekoliko veliko, še posebej če to 
primerjam na primer z razmerami v 
Srbiji. Z oskrbo pa sem zelo zadovol
jen, saj se napredek v otrokovem ra
zvoju občutno opazi. Samoprispevek 
je potreben, vendar pa ne bi smeli 
vsega graditi le z na tak način zbra
nimi sredstvi.«

EMIL SKOČIR ima v vrtcu štiri
letnega sina Gregorja: »Ta je začel 
že v jaslih, mnogo več težav pa imam 
z mlajšim otrokom. Imam ga v pri
vatnem varstvu in zanj krepko več 
plačujem, kakor pa bi v vrtcu. To jc 
le izhod v sili, vendar nc najdem zanj 
nikjer prostora. V vrtcu so v družbi 
vrstnikov pa tudi vzgoja je mnogo 
bolj strokovna. Vsekakor menim, da 
jc samoprispevek nujen in prepričan 
sem v njegov uspeh.«

TATJANA VALETIČ je z oskrbo 
triletnega sina Žiga zelo zadovoljna: 
»Prej sem ga imela v privatnem var
stvu, saj sem prostor v kakem vrtcu le 
težko našla. Še vednb je premalo 
prostora v vrtcih, ki so velikokrat 
prenatrpani, kakor na primer tale 
tukaj. Zato sem vsekakor za nov sa
moprispevek.«

JANA VRTAČNIK je samohra
nilka. V vrtcu je zaposlena kot vzgo
jiteljica, pri sebi pa ima tudi svojega 
šestletnega sina: »To je bila edina 
možnost, saj ga nisem mogla nika
mor oddati v varstvo. Kot zaposlena 
sem še posebej za samoprispevek. 
Ljudje gledajo vse skozi dinar, nihče 
pa ne opazi, da so zaradi pomanj
kanja prostora skupine krepko pre
natrpane. Žal nekateri sedaj, ko 
imajo otroke v vrtcu, niso preveč 
navdušeni za nov samoprispevek. 
Kaj pa njegov sosed, ki ima Še vedno 
težave z otrokovim varstvom? Vse
kakor sem za.«

FOTO IN TEKST: 
IVO BREČIČ
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rav na obronku gričevja sloji nova osnovna šola v Horjulu. Mo
derne učilnice, ena poleg druge ler številni kabinetni prostori za 
Pouk predstavljajo tudi na prvi pogled resnično estetske in funk- 
tionalne razsežnosti šole.

5. septembra so se prebivalcem 
'‘fajevne skupnosti Horjul izpol- 

nekoč davne želje. Dobili so 
, v° zgrajeno iz sredstev 
anibprispevka vseh občanov na- 
ega mesta. Izredno lep in funk- 
'onalno urejen objekt je zgra- 

gradbeno podjetje IN- 
^RAD iz Celja. Solarji iz Hor- 
iu a in okolice se tako ne bodo 
ee stiskali v že nekaj let nepri

mernih učilnicah stare osnovne 
šole. Tiste sončne nedelje, ko je 
bila šola odprta oziroma na.vpo- 
gled vsem tamkajšnim občanom 
in številnim gostom, je bilo slišati 
mnogo radosti in besed in navdu
šenja, prav tako ni manjkalo hva
ležnosti najmlajših, ki so se ob tej 
priložnosti predstavili z bogatini 
kulturnim programom.

OQ|q 1.1
ojv ’ 11 Su imenovala po I. bataljonu Dolomitskega odreda, je
priliv domačin, narodni heroj Rudolf Hribernik-Svarun. Ob tej 
likn n0st' J« zaželel vsem mladim krajatiom Horjula in okolice ve- 
^ Špehov pri učenju.

^ Vsem"ili^ani *** SO se 1 '‘t*,ran'm kulturnim programom oddol- 
’ k‘ so se slovesnosti udeležili.

V HORJULU

NOVA ŠOLA 
- USPEH VOLJE 
IN DELA

V začetku septembra so v Horjulu 
ob praznovanju krajevnega praznika 
slovesno odprli tudi novo osnovno 
šolo, ki je za krajane že leta pred
stavljala primarne potrebe, kajti 
stara šola (zgrajena pred skoraj se
demdesetimi leti) spričo svojih tesnih 
prostorov in zastarele opreme nika
kor ni mogla več služiti svojemu na-

O tem, kako je stekel pouk na novi 
šoli oziroma kaj šola tudi sicer po
meni občanom Horjula, so krajani 
povedali naslednje:

FRANC NAJDIČ: učitelj telovadbe
»Nova šola je vsekakor velika pri

dobitev za Horjul. S tem mislim v 
prvi vrsti na novo moderno in pro
storno telovadnico, ki bo lahko slu
žila množičnejšemu športno-rekrea- 
cijskemu udejstvovanju tako mlaj
ših, kakor tudi starejših občanov.

Sicer pa smo imeli prve dni pouka 
vsi (tako učitelji kot učenci) precej 
težav s prilagajanjem na novi kabi
netni pouk. Tega namreč prej v stari 
šoli nismo bili vajeni, zato se sprva v 
njem nismo ravno najbolje znašli. 
Vendar pa smo zdaj že nekoliko pre
brodili te začetne težave.

Drugače pa sem prepričan, da novi 
šolski objekt kot tak zelo ustreza so
dobnim učnim razmeram, zato pri
čakujemo, da bodo tudi rezultati na
šega dela boljši kot so bili doslej. Naš 
učiteljski zbor bo v tej smeri vseka
kor napraviljkar bo v njegovih močeh 
in si prizadeval, da bo delo potekalo 
nemoteno in kar najbolj učinkovito.

Prav tako pa se naš učiteljski zbor 
zahvaljuje vsem občanom, ki so po
magali pri realizaciji tega šolskega 
projekta.«

»V zvezi z novim samoprispev
kom, ki bo namenjen nadaljnji 
gradnji osnovnih šol in drugih usta
nov, naj dodam le to, da se mi zdi po
treben, saj bodo tovrstni objekti vse
kakor v veliko korist naši družbi.« 
MOJCA LAVRENČIČ, učenka 4. 
razreda:

»V novi šoli se počutimo veliko 
bolje kot v stari. Predvsem se veliko 
lažje učimo, kajti tu imamo na voljo 
najsodobnejše učiIniee in učne pri
pomočke. Še posebno smo seveda 
navdušeni nad telovadnico in nad 
preskrbo s toplimi kosili in malicami. 
V telovadnici, ki je še posebno velika 
pridobitev, imamo na razpolago celo 
vrsto športnih rekvizitov, ki nam 
omogočajo učinkovitejšo in uspeš
nejšo telovadbo.

Sama pa se že veselim tudi celod
nevne šole, ki naj bi jo uvedli čez 
čas.«

MARIJA SEČNIK, kuharica v OŠ:
»Na samem začetku imamo še pre

cej težav s prehodom iz stare kuhinje 
v novo, v kateri uporabljamo v glav
nem le električno kurjavo, medtem 
ko smo v prejšnji kuhinji uporabljali 
skoraj izključno trdo gorivo. Mimo 
tega pa imamo zdaj na voljo tudi dva 
plinska kotla in dva štedilnika ter 
prekucnik, ki bodo uporabni že v 
kratkem, ko nam bodo priključili 
plin. Sicer pa pripravimo za zdaj 
okoli 50 kosil dnevno, toda mislim, 
da bi jih lahko tudi več. Kar pa za
deva same pogoje v novem delovnem 
okolju (kuhinji), si upam trditi, da so 
boljši od delovnih pogojev v polho
grajski in dobrovski šoli. To velja po
sebno za naše shrambe za živila.«

PETER KOGOVŠEK, učenec 7. ra
zreda:

»Všeč mi je telovadnica in jedilni
ca. Slednja predvsem zato, ker 
imamo v njej hrano že pripravljeno 
in nam je ni treba nositi v učilnice. 
Nekoliko težje pa je zdaj na začetku s 
prilagajanjem na novi kabinetni 
pouk, pri katerem moramo hoditi iz 
razreda v razred. Vendar pa nam, 
tako kot podaljšani pouk, pride kar 
prav. Vse domače naloge namreč 
opravimo že v šoli in nam jih ni treba 
opravljati doma.
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Mojca Lavrenčič

Marija Sečnik

Peter Kogovšek

Drugače pa mislim, da bi morali za 
vse tiste učence, ki stanujejo daleč, 
organizirati reden prevoz — tako v 
šolo kot tudi domov.«

LJUDMILA KONČAN, finančni 
knjigovodja v GP Tehnika v Ljubl
jani:

»Prepričana sem, da je bila nova 
šola našemu kraju že več kot potreb
na. Vendar pa mislim, da občanom, 
ki stanujemo v njeni neposredni bli
žini, z lokacijo niso napravili ravno

največje usluge. Med samo gradnjo 
smo namreč imeli težave z ropotom 
strojev in tovornjakov, zdaj pa jih 
imamo z živžavom otrok. Sicer pa 
odobravam preskrbo otrok s hrano in 
podaljšanim bivanjem v šoli, česar 
poprej ni bilo. Tako smo starši v pre
cejšnji meri razbremenjeni vsakod
nevne skrbi za otrokovo prehrano, 
obenem pa seveda tudi skrbi za nji
hovo učenje.«

JOŽICA TROBEC, uslužbenka \ 
Zavodu za rehabilitacijo invalidov v 
Ljubljani:

Ljudmila Končan

»Nova osemletka se mi zdi vseka
kor zelo pomembna pridobitev za 
naš kraj, posebno za otroke, ki jo 
obiskujejo. Ob ogledu njene notran
josti sem bila najbolj navdušena nad 
funkcionalno ureditvijo učnih pro
storov in nad sodobno opremo. To 
velja zlasti za kabinetni pouk, pa tudi 
učilnice za najmlajše so dovolj pro
storne in primerno opremljene. 
Otroci se v novi šoli kar dobro poču
tijo, pri čemer so posebno zadovoljni 
s prehrano, ki jim jo nudi nova šolska 
kuhinja.

Kar pa zadeva sam zunanji videz 
šole, menim, da bi bilo potrebno čim- 
prej urediti pot do šole. potem pa se
veda še njeno neposredno okolico.

Pri tem naj naposled dodam še to, 
da zelo odobravam novi samoprispe
vek, kajti z njim bodo naši otroci

Jožica Trobec

prišli do novih učnovzgojnih usta
nov, ki jih potrebujejo pri nadaljnji 
vzgoji in izobraževanju. Prepričana 
sem, da bo referendum uspel, saj so 
bila sredstva iz prvega samopri
spevka res smotrno izkoriščena.«

BRANKO VRHOVEC

TELOVADNICA NOVE OSNOVNE ŠOLE NA DOBROVI 
JE NA VOLJO VSEM KRAJANOM

VSI DVOMI 
SO ODVEČ

Šele drugič so se po koncu letnih' 
počitnic odprla vrata v novi šoli na 
Dobrovi. V prekrasnem šolskem ob
jektu. ki so ga dogradili s pomočjo 
samoprispevka, so poleg šolarjev 
našli svoje mesto tudi krajani KS 
Dobrova. Ob koncu minulega šol
skega leta so se zbrali športniki tega 
kraja in ustanovili Športno društvo 
Dobrova. V sodelovanju s šolskim 
vodstvom so za krajane organizirali 
bogato rekreativno dejavnost v pro
storni telovadnici nove šole. K 
splošno športni rekreativni dejavno
sti so pritegnili večje število odraslih 
občanov, ki preživijo dvakrat teden
sko po dve uri med športnim orod
jem. Pod strokovnim vodstvom si 
tako nabirajo novih moči za lažje 
vsakodnevno delo. Poleg odraslih so 
v košarkarski in karate sekciji zbrani 
tudi mladi, ki si s pomočjo športnih 

%strokovnjakov izpopolnjujejo svoje 
športno znanje in si utrjujejo splošno 
kondicijo in zdravje.

Čeprav so z delom v Športnem 
društvu šele začeli, pa že v bližnji.pri
hodnosti nameravajo rekreativno 
dejavnost popestriti. Koliko pomeni 
novi objekt krajanom, vidimo po 
pripravljenosti prijeti ža delo za do
končno ureditev zunanjih igrišč in at

letskega tekališča ob šoli. S skupnimi 
močmi bodo skušali dokončati zu
nanja dela do naslednjega krajevne
ga praznika 7. maja 1977. Predvsem 
pa bodo člani SD Dobrova V sodelo
vanju s šolskim vodstvom še bolj raz
širili rekreativno dejavnost in priteg
niti v svoje vrste krajane, ki so doslej 
stali ob strani.

O delovanju Športnega društva in 
o obliki pridobivanja sredstev za iz
gradnjo novih šolskih objektov, je 
nekaj besed spregovoril tudi ravna
telj OŠ Dobrova tovariš Malovrh: 
»Predvsem moram pozdraviti trud, 
ki ga vlagajo člani društva za širjenje 
športne dejavnosti. Kljub začetnim 
težavam so v svojem delu naredili že 
veliko in v prihodnosti lahko priča
kujemo še večje rezultate. Program
sko usmerjeno zbiranje denarja s 
samoprispevkom pa je trenutno naj
primernejši način za reševanje pere
čih problemov. Zaradi hitrejše iz
gradnje in reševanja nujnih proble
mov glede šol, vrtcev in zdravstvenih 
ustanov bodo rešeni hitreje tudi 
drugi problemi, kot so komunala in 
podobni, ki so doslej morali vedno 
čakati. Zato sem mnenja, da so 
dvomi o uspehu prihodnjega samo
prispevka odveč.«

V lepem vremenu dobrovski šolarji telovadijo tudi na prostem.
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KAJ
ŽE IMAMO?
KAJ SEDAJ 
GRADIMO?
KAJ
Sl ŽELIMO 
IN ZMOREMO?

Iz prikazane situacije obširnega območja naše občine se povsem jasno 
razvidi veliko vsesplošno razumevanje občanov za sanacijo obstoječih šol 
in varstvenih ustanov predvsem paše spontano željo za gradnjo novih šol in 
telovadnic, novih varstvenih ustanov in domov za ostarele prebivalce ter 
dopolnitev zdravstvenih domov. V načrtu smo prikazali,kaj smo že izvršili, 
kaj gradimo in kakšne so še naše želje in najnujnejše potrebe.

Obseg želja je seveda znatno večji kakor smo ga zmožni finančno pokri
ti. Zato smo tudi vnesli v program le tiste objekte in sanacije, ki smo jih po 
trezni presoji sposobni izvršiti. Objekti, ki so sedaj izpadli iz programa(pla- 
niramo po letu 1980, ko bomo že imeli v varstvu preko polovico naših 
otrok. Ker so ravno otroci naš največji družbeni problem, posvečamo zato 
prav njim tudi v drugem programu gradnje šol in varstvenih ustanov naj
večjo skrb in splošno pažnjo. Saj je predvidena gradnja treh novih šol s šti
ridesetimi učilnicami in pet zaklonišč, ter celo šest povsem novih vzgojno 
varstvenih ustanov in zaklonišč za skupaj 560 otrok.

V novem programu predvidevamo povsem novo zadolžitev in potrebo, 
i<i bo služila vsem prebivalstvu, saj bomo zbirali tudi sredstva za zdrav
stveni dom, ki ga moramo nujno razširiti. Posebno pozornost smo v tem 
drugem solidarnostnem programu namenili tudi ostarelim osebam, ki jih je 
med nami vedno več in katerim moramo v jeseni njih življenja posvetiti po
trebno pozornost, human odnos, ki ga upokojenci in starejši prebivalci za
služijo. Zato smo v program vnesli gradnjo novega doma upokojen
cev, ki bo zgrajen na meji Trnovega, Mirja in Kolezije ob Gradaščici. Pred 
leti, ko smo se odločali za Samoprispevek I, nismo mogli vključiti v prvi 
program vseh naših želja in potreb. Res pa je, da smo že tedaj obljubili ob- 
č inom, da bomo v naslednjih programih upoštevali vse najnujnejše želje in 
resnične potrebe.

Po osvoboditvi smo v naši občini zgradili in sanirali nove šole na Galjevi- 
ci, Bičevju, Igu, Vrhovcih, Trnovem, Kamniku, Polhovem Gradcu, Velikih 
Laščah ter vzgojno varstvene ustanove na Galjevici, Trnovem, Koleziji, 
Mirju in več sanacij širom občine.

Iz sredstev prvega samoprispevka smo že zgradili, oziroma je v gradnji 5 
šol in 5 vrtcev.

Iz sredstev drugega samoprispevka želimo in predlagamo gradnjo nove 
šole in telovadnice za novo Galjevico (v KS Krim-Rudnik),v Preserju ter 
na Škofljici in telovadnice in zaklonišče pri šoli v Velikih Laščah in na Igu. 
Dalje programiramo gradnjo novih varstvenih ustanov v Novi Galjevici (v 
KS Krim-Rudnik), na Mirju v (KS Milan Česnik) v Rožni dolini, Trnovem, 
v Kozarjah in Vnanjih goricah.

Razširiti želimo zdravstveni dom in zgraditi Dom upokojencev z 200 le
žišči.

Znano je, da je naša občina po površini in po prebivalstvu največja, da je 
pretežno glavno območje Ljubljane in da s svojo gospodarsko možnostjo 
ni sposobna sama kriti stroškov novih objektov, zato je toliko bolj važno, da 
zavestno sodelujemo ob novi veliki in humapi solidarnostni akciji našega 
skupnega mesta, ki nam bo zagotovila gradnjo najnujnejših vzgojnih var- 
stvenih,zdravstvenih in oskrbovalnih objektov. Pri sedanjem drugem pro
gramu smo dali vso potrebno prednost tistim našim spalnim območjem, 
kjer je močan porast prebivalstva in predvsem mladih družin, ki najbolj 
potrebujejo varstvo otrok.

V tem programu planiramo še gradnjo telovadnic in zaklonišč pri tistih 
novih šolah, kjer zaradi pomanjkanja sredstev tega nismo uspeli zgraditi.

Naš skupni Zdravstveni dom Vič moramo razširiti, ker bp le v izpopoln
jeni obliki funkcionalno ustrežal potrebam prebivalstva.

Dom upokojencev bo stal na bolj strnjenem območju mesta, kjer pre
biva največ ostarelih prebivalcev.

CIRIL STANIČ

DAJMO
VSAKEMU
OTROKU
OSNOVNE
MOŽNOSTI
ZARAST
IN RAZVOJ

Prvi dan v Tednu otroka, ki se bo začel 4. oktobra, bo letos MEDNA
RODNI DAN OTROKA, za katerega je UNICEF izbral geslo: »ZAJETI 
NEZAJETE«.

Svet za vzgojo in varstvo otrok Jugoslavije želi tudi pri nas pospešiti naj
širšo družbeno akcijo pri reševanju in zadovoljevanju otrokovih potreb. 
Vsebino gesla pa izraža v motu: »VSAKEMU OTROKU OSNOVNE 
MOŽNOSTI ZA RAST IN RAZVOJ!«

Osnovna izhodišča številnih družbeno potrjenih dokumentov se kažejo v 
odločitvah delavcev, ki so v združenem delu prevzeli odgovornost za rast 
in razvoj otrok, kot-tudi v prostovoljnem delu občanov, ki v društvih in 
družbenih organizacijah delajo z otroki ali zanje.

Ustvarili naj bi takšne družbene razmere, v katerih bo vsakemu otroku 
že od spočetja dalje zagotovljeno zdravstveno in socialno varstvo, ter 
družbena vzgoja in varstvo.

Jasno je, da bo vsak občan občine Vič-Rudnik prispeval svoj delež pri 
uresničitvi zastavljenih ciljev z glasovanjem za samoprispevek II. Naša od
ločitev »ZA« bo tako viden doprinos k zagotavljanju osnovnih možnosti za 
razvoj otrokovih sposobnosti.

Ob celotni aktivnosti za izboljšanje pogojev rasti in razvoja otrok na 
območju Ljubljane pa ne smemo pozabiti na medsebojno solidarnost, tako 
na področju borbe proti diskriminaciji vseh vrst, kot tudi na pripravljenost 
za nudenje neposredne pomoči ob naravnih in drugih katastrofah.

Praznovanje v družinah, otroških ustanovah in v širši družbeni skupnosti 
ob »Tednu otroka« naj ima vzgojni, mobilizacijski in delovni značaj s cil
jem, da hitreje in učinkoviteje odpravljamo vse ovire na poti ustvarjanja 
pogojev za zdravo in srečno rast vsakega otroka.

OPOZORILO BRALCEM!
Brake opozarjamo, da homo v naslednji številki našega 

glasila, ki bo izšla predvidoma 10. novembra, objavili po
sebno prilogo o programu in pripravah na samoprispevek M 
v Ljubljani.
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Radost in igra malčkov v organiziranem varstvu. Posnetek je bil 
napravljen pred dnevi, ko so cicibani iz VVZ Sonje Vidmar iz Ko
lezije risali po asfaltu.
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